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واکنش صاحبان کسب وکارها به یک پدیده عجیب
صاپست و کدام طبقه؟ کدام اینترنت؟ 
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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

 اکوسیســتم آنلایــن کشــور در حــال 
پوست اندازی است. نشانه های آن را 
هر هفته بیش از گذشته می بینیم. از یک سو 
آنها که از اواســط دهه ۸۰ یا اویل دهه 9۰ وارد 
ایــن فضــا شــده اند، بعــد از ۱۰، ۱5 ســال کار و 
تلاش و تکاپــو کم کم به فکر خــروج از این فضا 
هســتند. کســانی کــه برخــی از آنهــا موفــق 
شده اند از فضای نسبتاً مستعد و بکر اقتصاد 
دیجیتال کشــور در این ســال ها بهــره ببرند و 
کسب وکار بزرگ بسازند، برخی 
هم کسب وکارها متوسط دارند و 
یــا  کــه  هــم  بســیاری  عــده  
کســب وکارهای خرد و نیمه جان 
دارند یا موفق نشده اند ایده ای را 
که برای آن زحمت کشیده اند، به 
ســرانجام برســانند؛ هــر یــک به 
طریقــی در حــال تــرک ایــن فضا 

هستند.

 برخــی از ایــن خروج هــا البتــه از ســر 
اجبــار اســت. آنهــا از فشــارها و 
محدودیت ها یا فقدان تنظیم گری درست این 
بخش از اقتصاد به ستوه آمده اند و دیگر توش 
و توانــی برای ادامــه دادن ندارند. اما بســیاری 
دیگــر بــه ایــن نتیجــه رســیده اند که وقــت آن 
رســیده جای خود را بــه تازه نفس هــا بدهند و 
بخت خود را در فضا و میدانی دیگر بیازمایند. 
هرچه هســت، بوی تغییــر از این اکوسیســتم 
بلنــد شــده اســت. اگرچــه بســیاری از ایــن 
تغییــرات ممکن اســت بــرای کلیت ایــن فضا 

مثبــت نباشــد امــا فصــل جدیــدی اســت که 
بااکراه یا از سر اجبار و شاید هم در مواردی به 
امید خروج برخی از حوزه ها از بن بست آدم ها 
و رگولاتورهــا بایــد آن را بــه فــال نیــک گرفــت. 
هرچند نیکی ها و دلخوشی ها فعلاً کفه سبک 
ترازو هستند و نگرانی ها و دلواپسی ها بسیار.

 چیزی که در این میــان اهمیت دارد، 
مخابره پیام است. اینکه بپنداریم به 
آخر خط رسیده ایم یک پیام خطرناک است. 
اینکه بترسیم و بهراســیم که هرچه بود انجام 
شــده و دیگر امیدی باقی نمانده و هرجا کاری 
به سرانجام نرسیده، به این دلیل بوده که کاری 
بیــش از این نمی شــده انجام داد، پیــام خوبی 
برای نســل های بعدی نیســت. نباید فراموش 
کنیم که صدها هزار دانش آموز دبیرســتانی و 
دانشــجوی ترم هــای ابتدایــی دانشــگاه ها 
منتظرند وارد فضای کســب وکار شوند. نباید 
مــدام فکــر کنیــم و تکــرار کنیــم هرچه بــود ما 
بودیم و دیگر بیش از ایــن نمی توان کاری کرد. 
چــه کســی می دانــد شــاید نســل بعــدی 
کسب وکار اقتصاد نوآوری با تلاش و ممارست 
و البته ســخت جانی بیشــتر، خیلی بیشتر از 
آنچه تا اینجا این زیست بوم آمده، جلو برود. 
البته همه اینها باعث نمی شــود آرزو کنیم ای 
کاش موانــع آن قــدر کمتــر می بــود کــه هــم 
دستاوردهای نسل فعلی بیش از این بود و هم 
آنها که در راهند با امیدواری بیشتری پا در این 
مســیر می گذاشــتند. هرچــه هســت ایــن 

زیست بوم در حال پوست انداختن است...

INTROسرآغاز

اهمیت مخابره پیام توسط آنها که به هر دلیل می روند  

پوست اندازی یک زیست بوم و 
پرسش های بسیار

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

سازمان نظام صنفی رایانه ای خواستار لیست شرکت های دارای 
اینترنت بدون محدودیت شد

ضرورت شفاف سازی
ســازمان نظام صنفــی رایانــه ای تهــران در نامه ای بــه وزارت 
ارتباطــات خواســتار شفاف ســازی در خصــوص ســطوح 
مختلف دسترسی به اینترنت و لیست شــرکت های حوزه 
آی ســی تی شــده که دارای دسترســی بــدون محدودیت به 

اینترنت هستند.
بیش از یک ماه از انتشار اطلاعیه اتحادیه فناوران رایانه که 
اعلام کرد دارندگان پروانه کســب از این اتحادیه می توانند 
از اینترنت بدون فیلتر اســتفاده کنند، می گذرد. از آن زمان 
تاکنون نامه های گوناگونی از سوی نهادها و شخصیت های 
مختلف منتشر شده که در آن خواستار اینترنت بدون فیلتر 

یا به تعبیری همان اینترنت طبقاتی بوده اند.
معاونــت حقوقــی وزارت علــوم، وزارت جهــاد کشــاورزی، 
خبرگــزاری تســنیم، وزارت صمت و فدراســیون فوتبــال در 
نامه هایــی جداگانــه از وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات 

درخواست کرده اند اینترنت بدون فیلتر دریافت کنند.
صنف هــا و تشــکل های مختلفی از ســازمان نظــام صنفی 
رایانه ای گرفته تا انجمن تجارت الکترونیکی با ارائه اینترنت 
طبقاتــی مخالفــت کــرده و آن را خــلاف دسترســی آزاد بــه 

اطلاعات عنوان کرده اند.
با این حال هفته قبل نامه ای از طرف ســازمان نظام صنفی 
رایانــه ای تهــران کــه بــه امضــای حســین اســلامی، رئیــس 
هیئت مدیره نصر تهران رســیده منتشــر شــد که او از وزیر 
ارتباطــات خواســتار اعــلام شــرایط دسترســی بــه اینترنت 
بــدون محدودیــت، بــه منظــور اطلاع رســانی بــه اعضــای 
ســازمان خود شــده اســت. در ایــن نامه اســلامی بــا ایجاد 
محدودیت های اعلام شــده روی اینترنت مخالفــت کرده و 
آن را به ضرر کســب وکارها دانســته، اما گفته است از آنجا 
که این ســازمان در قبال اعضای خود باید پاســخگو باشــد، 
»میزان و شرایط دسترســی به اینترنت بدون محدودیت را 

به منظور اطلاع رسانی به اعضا« از سمت وزارت ارتباطات 
به این سازمان اعلام کند.

انتشار همین خبر کافی بود تا مخالفت سازمان نصر در مورد 
اینترنت طبقاتی زیر سؤال قرار گیرد. برخی مدیران و فعالان 
اینترنتی در توییتر و گروه های تلگرامی، نصر تهران را متهم به 
دورویی کرده و اعلام کردند در حالی که این سازمان در ظاهر 
با اینترنت طبقاتی مخالف اســت، در پشــت پرده از وزارت 

ارتباطات پیگیر اینترنت طبقاتی است.
به دنبال بــالا گرفتــن ایــن اعتراضات، نصــر تهــران یازدهم 
بهمن مــاه در اطلاعیه ای اعلام کــرد که این نامــه مورد تأیید 
سازمان نظام صنفی رایانه  ای استان تهران نیست. همچنین 
این سازمان با انتشــار نامه ای در ســایت خود اعلام کرد که 
نصر تهران پیگیر در مورد شفاف سازی دسترسی به اینترنت 

بدون فیلتر است.
در این نامه تأکید شده که سازمان، مخالف محدودیت های 
اعمال شده چند ماه اخیر است و آن را به نفع کسب وکارهای 
حوزه فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات نمی دانــد. به بــاور این 
ســازمان، به هم خــوردن بی طرفــی شــبکه و وجــود ســطوح 
دسترســی مختلف کســب وکارها به اینترنــت، برهم زننده 
تعادل بازار است. در همین راستا سازمان اعلام کرده که حق 
اعضای خود می داند که اطلاعات دقیقی در مورد اینترنت 
بــدون محدودیت داشــته باشــند تــا بتواننــد بر اســاس آن 

برنامه ریزی های لازم را برای کسب وکار خود انجام دهند.
در پایان این نامه حسین اســلامی به عنوان رئیس سازمان 
نظام صنفی رایانه ای تهران از عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
خواسته است تا در مورد »صحت وجود یا عدم وجود چنین 
رویه ای اعلام نظر کرده و در صورت تأیید، دستور داده شود 
تا لیست شرکت های حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات که 

دارای این دسترسی هستند، به این سازمان اعلام شود«. 
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اعتراض نمایندگان مجلس به سرعت پایین اینترنت

نتیجه پیگیری ها هیچ است
نمایندگان مجلس این روزها در صحن علنی و در نطق ها و 
تذکرهای خود بار دیگر به کیفیت پایین اینترنت اعتراض 
کردند و خواســتار آن شــدند تــا اینترنت بــه حالت قبلی 

خود بازگردد.
بیش از چهار ماه از اعتراضات در ایران می گذرد و با اینکه 
بــه گفتــه مســئولان هم اکنــون اوضــاع »آرام« شــده، اما 
هیچ نشانی از افزایش سرعت اینترنت و رفع فیلترینگ 
نیست. البته در این مورد وزارت ارتباطات به کل موضوع 
را انــکار و اعــلام می کنــد کــه ســرعت اینترنــت بــه خاطر 
فیلترشکن ها کند است وگرنه بدون فیلترشکن، سرعت 
ارتقا پیــدا کــرده اســت. اظهــارات وزارت ارتباطــات بارها 
توســط کارشناســان و متخصصان رد شــده اســت. حالا 
نماینــدگان مجلــس هــم در کنــار کارشناســان و کاربــران 
به ســرعت اینترنــت انتقاد دارنــد. آنهــا در ایــن روزها در 
نطق هــای میان دســتور و تذکرهای شــفاهی خــود به این 

مورد اشاره کرده اند.
امانقلیــچ شــادمهر، نماینــده مــردم گنبــدکاووس پنجم 
بهمن ماه در نطق میان دســتور خود با بیان اینکه داشتن 
اینترنت به ویژه اینترنت پرسرعت برای مردم از نان شب 
هم واجب تر است، گفت: »فیلترینگ باید برداشته شود. 
چراکه بیش از یک میلیون نفر شغل مستقیم و بیش از 
سه میلیون نفر شغل به صورت غیرمستقیم ایجاد کرده 

است. مردم نگران سرنوشت کسب و کار خود هستند.«
صدیف بدری، نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس  نیز 
۱۱ بهمن ماه در تذکری شــفاهی در صحــن علنی خطاب 
بــه وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات گفــت: »کاهــش 
ســرعت اینترنــت به رغــم فیلتر بــودن اغلب شــبکه های 
اجتماعی غیرایرانی مورد اســتفاده مــردم در کنار تحمل 
همــه مشــکلات اقتصــادی و اجتماعــی ناشــی از تــورم 
همچنان به عنوان مهم ترین دغدغــه این روزها بالاخص 
برای فعالان حوزه کسب و کار اینترنتی به شمار می رود.«

به گفته بــدری با وجــود وعده مســئولان مربوطــه به ویژه 
شــخص وزیر مبنی بر بازگشت خدمات رســانی در حوزه 
ارتباطات به حالت عادی در صورت آرام شدن شرایط، اما 
همچنان شاهد روند کاهش سرعت اینترنت به خصوص 
در اپراتورهای تلفن همراه هستیم. او تأکید کرد که مردم 
در برخی ســاعات قادر به اســتفاده بهینه از شــبکه های 

اجتماعی داخلی هم نیستند.
نایب رئیس کمیسیون عمران در ادامه اعلام کرد: »اوضاع 
نابســامان در بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات بیشتر 
به تحریم ملت از سوی دولت شبیه است تا یک تصمیم 
سنجیده. پیش از اینکه ریشــه کسب و کارهای اینترنتی 
کشور خشــکانده شــود، به تحریم داخلی ملت در حوزه 

ارتباطات و فناوری اطلاعات پایان دهید.«
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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

NEWSخبر

هزینهبالایاینترنتایرانیها
در  سرف شــارک  وب ســایت 
گزارش جدیدی به بررســی میزان هزینه 
اینترنــت در کشــور های مختلــف جهان 
پرداخته که طبق آن کاربران ایرانی، هزینه 

بالایی برای آن پرداخت می کنند.

همراهیباخوی
 پــادرودر قالــب یــک کمپیــن 
توییتــری از شــرکت های اکوسیســتم 
استارتاپی خواسته کمک های غیرنقدی 
خــود را بــه ایــن شــرکت برســانند تــا این 
کمک هــا در اختیــار زلزلــه زدگان خــوی 

قرار بگیرد.

پیشنهادمرکزپژوهشها
مرکــز پژوهش هــای مجلــس بــا 
بررسی بودجه حوزه فاوا پیشنهاد داد تا 
بند مربوط به »تشکیل صندوق توسعه 

شبکه ملی اطلاعات« حذف شود.

تعطیلیجیبرس
ســرویس خدمــات فروشــگاه 
آنلایــن جیبــرس اعــلام کــرد به دلیــل 
ناامیــدی کســب وکار خــود را تعطیــل 

می کند.

مراســم »بهره بــرداری از پروژه هــای ایرانســل« بــه 
مناســبت دهه فجر، بــا حضور عیســی زارع پــور، وزیر 
ارتباطــات و فناوری اطلاعــات؛ بیــژن عباســی آرنــد، 
مدیرعامل ایرانسل؛ جمعی از معاونان وزارت ارتباطات 
و عبــاس توانگــر، رئیــس کمیتــه اقتصــادی دیجیتــال 

مجلس شورای اسلامی برگزار شد. 
در ابتــدای این مراســم عباســی آرند بــه ارائه آمــاری در 
خصوص تعداد مشــترکان و میزان سرمایه گذاری های 
انجام شــده پرداخــت و گفــت: »تعــداد مشــترکان 
ایرانســل به عــدد 62/5 میلیــون نفر رســیده و 43/4 
میلیون نفر مشترک اینترنت همراه ایرانسل هستند. 
ایرانسل از ابتدای شــروع فعالیت تاکنون، در مجموع 
بیــش از ۱۰ میلیــارد دلار در حوزه توســعه شــبکه ملی 
اطلاعات و زیرساخت های مربوطه سرمایه گذاری کرده 
که این رقم مربوط به بخش خصوصی و سرمایه گذاری 

سهام داران ایرانسل است.«
او در ادامــه بــا اشــاره بــه نســل های مختلــف اینترنت 
و میــزان مشــترکان هرکــدام بــه اتمام فــاز اول توســعه 
نســل پنجم اینترنــت اشــاره کرد کــه 4۰۰ ســایت را در 
بر می گیرد. عباســی آرند افزود: »با این تعداد سایت، 
تقریباً در تمامی مراکز استان ها و محل هایی که از نظر 
فنــی و تجاری ضــرورت داشــت، تحت پوشــش نســل 

پنجم قرار داده ایم.« 
مدیرعامل ایرانســل با توضیح ظرفیــت کل مراکز داده 
و ســوئیچ ایرانســل گفت: »تاکنون مراکزی بــا ظرفیت 
بیش از ســه هزار رک در حال استفاده اســت و مرکزی 
که امروز در مشــهد مقدس افتتاح می شود نیز ۸۰ رک 

به این ظرفیت اضافه می کنــد. همچنین مراکز دیگری 
با مجموع ظرفیت 24۰ رک هم اکنون در برنامه توسعه 
قرار دارند و در بابل، همــدان و بندرعباس مراکز جدید 

دیتاسنتر و سوئیچ سنتر افتتاح خواهد شد.«
وی همچنیــن به پروژه توســعه شــبکه فیبر اشــاره کرد 
و گفــت: »دو هــزار و ۱36 کیلومتــر فیبر در بیــش از 36 
شهر اجرا شده و 2۰۰ کیلومتر در شهرهای بابل، آمل، 
اسلامشــهر، اراک، کمالشــهر و شــهر گلســتان تهران 

اجرا خواهد شد.«
در ادامه این مراســم، وزیر ارتباطات به افتتاح چندین 
پــروژه ایرانســل پرداخــت؛ تکمیــل فــاز نخســت پروژه 
توسعه فراگیر نسل پنج با بهره برداری از چهارصدمین 
سایت 5G ایرانسل، بهره برداری از مرکز سوئیچ شمال 
شــرق ایرانســل در مشــهد، بهره برداری از فاز نخست 
پروژه توســعه خطوط فیبرنوری ایرانســل، بهره برداری 
از ۱56 سایت جدید توسعه روستایی در 353 روستا و 
رونمایی از نسخه جدید سوپراپلیکیشن ایرانسل من.

عبــاس توانگــر در ســخنان کوتاهــی با اشــاره بــه اینکه 
پروژه هــای خوبی توســط ایرانســل انجام شــده اســت، 
گفــت: »از جملــه ایــن اقدامــات درســت، گســترش 
پوشــش اینترنت و مسئله حق دسترســی به آن است 
کــه همــواره مــورد تأکید دولــت و مجلــس بوده اســت. 
همچنین مســئله توســعه فیبر نوری اســت و تکلیفی 
که در این خصوص بر دوش ایرانســل گذاشــته شــده. 
وزیــر وعده های خوبــی به مجلــس داده و ایرانســل نیز 
که بازوی اجرایی توسعه آی سی تی است، در این راستا 
اهتمــام مــی ورزد. هرچه بیشــتر بــه این مســئله توجه 

شود، اقتصاد دیجیتال توسعه بیشتری خواهد یافت. 
آینده حکمرانــی، حکمرانی در فضای مجازی اســت و 
هســته مرکزی این مــدل حکمرانی، اقتصــاد دیجیتال 

است.«
زارع پــور نیــز در خاتمــه ایــن برنامــه با اشــاره بــه اینکه 
می تــوان بــا فنــاوری اطلاعــات، دســت بــه نــوآوری زد و 
در حوزه هــای مختلف شــاهد اثرگذاری آن بــود، افزود: 
»می توانیــم با اســتفاده از فناوری هایی چــون اینترنت 
اشــیا، افزایش بهره وری را در حوزه های مختلف شاهد 
باشــیم. هوشمندســازی کــه کاربــرد اصلــی فنــاوری 
اطلاعــات ایــن روزهاســت، در همــه بخش های کشــور 
می توانــد اثربخش باشــد. به عنــوان مثال با اســتفاده 
از سیســتم کشــاورزی هوشــمند هــم در مصــرف آب 
صرفه جویی می شــود و هم افزایش بهره وری را شــاهد 

خواهیم بود.« 
وزیــر ارتباطــات در ادامــه گفــت: »ابزارهایــی کــه مــا 
متخصصان آی تی می شناســیم، رســالتی بــر دوش ما 
می گذارد که در بخش های دیگری که با این ابزارها آشنا 
نیستند، فناوری های این چنینی را جاری و ساری کنیم. 
هدف اصلی کارگروه ویژه نیز توسعه فناوری های جدید 
در بخش های گوناگون اســت. کارهایی در کشور انجام 
شــده و در حــال حاضر مشــغول تدویــن برنامــه هفتم 
توسعه هستیم تا این اصل را در کشور جا بیندازیم که 
یکی از حوزه های مهم قابل پیشرفت فناوری اطلاعات 
اســت و می تواند نقــش کلیدی در توســعه کشــور ایفا 
کند. همه اینها هم نیازمند زیرســاخت های پرسرعت 

و باکیفیت است.«

بهره برداری از پروژه های ایرانسل با حضور وزیر ارتباطات

نیازمند زیرساخت های 
پرسرعت و باکیفیت هستیم

ماهنامه بیمه دیجیتال منتشر شد

از چالش های داده ورزی در صنعت تا جای 
پای پوتین بر گلوی بیمه
شماره جدید نشریه »بیمه دیجیتال« در قالب و ساختاری 
متفاوت از گذشته منتشر شد. این نشریه که از جدیدترین 
محصولات کارخانه نوآوری رســانه راه کار به شــمار می رود 
و پیــش از این بــه صــورت دوهفته نامــه به پوشــش اخبار و 
رویدادهای صنعت بیمه و اینشورتک ایران توجه داشت، 
از بهمن ماه ۱4۰۱ در شــماره جدید به صــورت ماهنامه و در 
قالــب 6۸ صفحــه در دســترس فعــالان اکوسیســتم بیمــه 

خواهد بود.

ماهنامه بیمه دیجیتال در هر یک از بخش های بیمه از نگاه 
داده، راهبرد، نمای نزدیک، اینشــورتک و جهان به بررسی 
مهم تریــن روندها و چالش هــای روز صنعت بیمه کشــور و 
جهان می پردازد. علاقه منــدان می توانند در صورت تمایل 
برای دریافت نسخه چاپی این ماهنامه اطلاعات خود را در 
 https://survey.porsline.ir/s/hLC۱zmgw لینک
وارد کنند تا بعد از بررســی های اولیه، این نشــریه به مدت 

سه ماه برای آنها ارسال شود.

برای تصاحب سهم 
کسی نیامده ایم

سعید دولتی، قائم مقام مدیرعامل شرکت آیتول در گفت وگویی 
صریح به همه نقدهای موجود به فعالیت استارتاپ های فروش 

بیمه و روند استفاده آنها از داده پاسخ می دهد

برای تصاحب سهم 
کسی نیامده ایم
سعید دولتی، قائم مقام مدیرعامل 

شرکت آیتول در گفت وگویی صریح 

به همه نقدهای موجود به فعالیت 

استارتاپ های فروش بیمه و روند 

استفاده آنها از داده پاسخ می دهد

برایتصاحبسهمکسینیامدهایم برایتصاحبسهمکسینیامدهایم

برایتصاحبسهمکسینیامدهایم برایتصاحبسهمکسینیامدهایم

برای تصاحب سهم 
کسی نیامده ایم

سعید دولتی، قائم مقام مدیرعامل شرکت 

آیتول در گفت وگویی صریح به همه نقدهای 

موجود به فعالیت استارتاپ های فروش بیمه 

و روند استفاده آنها از داده پاسخ می دهد

برای تصاحب سهم 
کسی نیامده ایم
سعید دولتی، قائم مقام مدیرعامل شرکت 

آیتول در گفت وگویی صریح به همه نقدهای 

موجود به فعالیت استارتاپ های فروش 

بیمه و روند استفاده آنها از داده پاسخ 

می دهد

ماهنامه تخصصـــی صنعت 
بیمــــــــه و اینشورتک ایـــــــران
شماره هفتـــــــم |  بهمــن 1401 
68 صفحـــــــه| 98000 تومـــــان

ضمیمه  ماهنامه عصرتراکنش
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گزارش ويژه
S P E C I A L
R E P O R T

یکیازداغترینمباحثروزدرهفتههایاخیربحث
اینترنتطبقاتیاستکهصدایبسیاریازکسبوکارهارا
درآورده.طرحیکهکمترگزارشیدربارهآنبهصورترسمی
ارائهمیشودومسئولیتآنراهمکسیبرعهدهنمیگیرد،
امابیسروصدادرحالاجراست.بههمینبهانهبهسراغ
چندکسبوکاررفتیموازآنهادربارهاینکهآیاازایننوع
اینترنتاستفادهمیکنندیانه،پرسیدیم.همچنیننظر
آنهارادربارهاینترنتطبقاتیجویاشدیموازنگاهآنهابه

اینمسئلهپرداختیم.

احمدبرکتین
مدیرعاملمیاره

بهتبراضینمیشویم
مــا قطعــاً از ایــن اینترنــت طبقاتی 
اســتفاده نخواهیــم کــرد، چــون 
باعــث قطع شــدن ارتبــاط جمــع 
کثیــری از آدم هــا خواهــد شــد و 
خدماتی هم که مــا ارائه می دهیم، 
در نهایت به مشتری نهایی مان می رسد. اگر او از اینترنت 
باثبات و بــدون محدودیت محروم باشــد، ما هم آســیب 
خواهیم دیــد. اینترنــت طبقاتــی از این منظــر نمی تواند 
کمکــی بــه کســب وکارها کنــد و قطعاً مــا مخالــف چنین 
چیزی هستیم. بهترین کار این است که اوضاع به شرایط 
قبلی برگــردد. البتــه وضعیــت قبلی هــم چنــان تعریفی 
نداشت و طبق آن ضرب المثل به مرگ گرفته اند که به تب 
راضی شــویم، ولی به هر حال برگشــتن وضعیــت قبل از 
امروزمان خیلی بهتر است. خیلی امیدوار نیستیم که از 
طریق اعتراض به این طرح به نتیجه برسیم. خوب است 
که اعتــراض کنیم و مخالفت مان را اعــلام کنیم. این گونه 
حداقل از شــرافت مان دفــاع کرده ایم. این نــوع امتیازات 

هیچ فرقی با رانت های دیگر ندارد. 

ابراهیمخلیلی
مدیرتوسعهکسبوکارویرگول

بایدشاهدمرگاکوسیستمباشیم
اینترنت طبقاتــی از دید مــن اصلاً 
معقول نیســت. اینکه یکســری از 
کســب وکارها بــه اینترنــت بــدون 
محدودیت دسترسی داشته باشند 
و سایر مردم این دسترسی برایشان 
فراهــم نباشــد یــا محدودیت هــای بیشــتری نســبت بــه 
کسب وکارها داشته باشند، از نظر شخصی من کاری عبث 
و بی فایده است. من فکر می کنم این طرح با شکست مواجه 
خواهد شد. اینترنت طبقاتی هم از آن طرح های هیجانی و 
بررسی نشده است و اگر هم بررسی شده باشد، اجماع کلی 
در کار نیست و کارشناسان و فعالان کسب وکاری نقشی در 

طراحی و اجرای این طرح نداشته اند. 
اگــر قرار اســت ایــن طــرح اجرا شــود یــا بــه صــورت قانون، 
بخش نامــه، آیین نامــه یــا هــر چیــز دیگــری ابــلاغ شــود، 
می بایست قبل از ابلاغ و قبل از طراحی از بدنه اکوسیستم 
مشورت گرفته شــود. این طور به نظر می رســد که کسانی 
این تصمیمات را گرفته اند که نه کسب وکاری از خودشان 
دارند و نه دغدغه کسب وکارها را می فهمند و صرفاً کارمند 
دولت هستند و تصمیمات شان بر خود آنها اثر نمی گذارد. 
وقتی چنین کســانی بــرای مســئله مهمی مثــل اینترنت 
تصمیــم می گیرند، بــه نظر مــن قطعــاً خروجــی مطلوبی 
نخواهد داشت. آن ها از سمت خودشان بررسی کرده اند، 
نه از سمت کسب وکارها. آنها کسب وکارها را نمی بینند. 
چالش های کســب وکارها را نمی بینند و اتفاقی کــه امروز 
افتاده، این است که تا پیش از محدودیت ها قشر کمی از 

جامعه از فیلترشکن اســتفاده می کرده و امروز همه از آن 
استفاده می کنند. پدر و مادر خودم که همیشه برای ارتباط 
از واتس اپ استفاده می کردند هم امروز وی پی ان استفاده 
می کنند. امیدوارم شــرایط درســت شــود. با این شــکل از 
اینترنت آسیب بسیاری را متحمل شده ایم و نیروی های کار 
زیادی که در حوزه شبکه های اجتماعی فعال بوده اند، بیکار 
شــدند و این موج دارد به دیگر جایگاه ها هم می رســد. اگر 

فکری نکنیم باید شاهد مرگ اکوسیستم باشیم. 

رحمتاللهمهدیخانی
بنیانگذارسیواپَ

هیچچیزشفافنیست
فارغ از اینکه این طرح از کجا شروع 
شــد و چه کســانی برایش تصمیم 
گرفته انــد، فکر می کنــم بزرگ ترین 
مشکل، چالش های فنی است که به 
آن برخواهیم خورد. فرض کنیم که 
ما به عنوان یک استارتاپ از اینترنت آزاد برخورداریم و تمام 
دسترسی های لازم را هم در اختیار داریم و تمام منابع هم 
بدون هیچ مشکلی قابل استفاده است. حال با استفاده از 
منابع هوش مصنوعــی و فناوری های ترنــد دنیا محصول 
خود را طراحی و روانه بازار می کنیم. آیا کاربر نهایی به این 
منابع دسترســی خواهد داشــت؟ آیا محصول من بعد از 
اینکه به دست مشتری رسید، کار خواهد کرد؟ سازوکار فنی 
ایــن موضــوع و موضوعــات مشــابه را چطــور می خواهند 
بررســی کننــد و چطــور می خواهنــد بچیننــد؟ بــرای 

راستی آزمایی ها چه فکری کرده اند؟ 
آن قدر ابهام و پرسش های بی پاسخ در این طرح وجود دارد 
که از اساس کارایی آن را زیر ســؤال می برد. هیچ سندی در 
این باره منتشر نشــده و شــرایط برای هیچ کس مشخص 

کدام طبقه؟ کدام اینترنت؟
بررسی طرحی موسوم به اینترنت طبقاتی از زاویه دید کسب وکارها؛ آیا واقعاً با چنین 

ایده هایی می توان واقعیت تلخ انجماد یک اکوسیستم را نادیده گرفت؟ وقتی صاحبان 
کسب وکار و فعالان استارتاپی از آخرین رمق های یک زیست بوم جوان می گویند دقیقاً از 

چه حرف می زنند؟

سارا میرسالاری
هم بنیان گذار خانومی
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Karangweekly.ir

 کابران عادی چه خواهند 
شد؟

شرایط پیچیده تر 
می شود

اینترنــت  کارکــرد  یــن  مهم تر شــاید 
طبقاتی این باشــد که وزیر دولت قبلی 
گفتــه: »بــدون ســامان دهی نمی شــود 
موضــوع فیلترشــکن ها را بررســی کرد. 
نمی شود سطح دسترسی برای پزشک، 
برای اســتاد دانشــگاه یا بــرای خبرنگار 
بــا یــک کــودک هشــت، نــه ســاله برابر 
باشــد.« و دغدغــه محتوای ســالم برای 
کودکان یکی از جــدی ترین نگرانی های 
امــروز والدیــن اســت. اما 
چالش هــای اجرایی زیاد 
خصوصاً برای فریلنسرها 
باعث ایجــاد موانع جدی 
بــه  آزاد  دسترســی  در 
اطلاعات می شــود و یکی 
از ارکان مهــم رشــد را از 

دست خواهیم داد. 
سطح دسترسی بر اساس 
ســن شــاید نزدیک تریــن 
راه حل به مطلوب باشــد. 
مــا پیــش از ایــن اتفــاق در خانومــی 
ارتبــاط زیــادی بــا مخاطبــان بــر مبنای 
شبکه اینترنت و شــبکه های اجتماعی 
داشــتیم که با فیلتر شــدن شــبکه های 
اجتماعی، این ارتباط ناگهان قطع شد 
و میلیــون هــا مخاطــب خانومــی دیگــر 
نمی توانســتند با ما ارتبــاط بگیرند و با 
استمرار این وضعیت، مجبور به توسعه 
کانال هــای جدیــد ارتبــاط شــدیم کــه 
شرایط ناپایداری طی چند ماه به دنبال 
داشته است . اما اگر اینترنت به صورت 
طبقاتی در اختیار مخاطــب قرار گیرد، 
شــرایط از ایــن هــم پیچیده تر می شــود 
و ارتبــاط کســب و کار بــا مخاطبانــش با 
موانع جدی مواجه می شــود؛ خصوصاً 
در شرایط فعلی که مشکلات فصل قبل 
کســب وکارها هنوز راه حل قطعی ندارد 
و چالش های محیط کسب و کاری ایران 
بســیار زیادتــر از تــوان کســب و کارهای 
متوسط یا کوچک است. با فیلتر شدن 
شبکه های اجتماعی، هنوز هیچ راه حل 
قوی برای ارتباط کسب و کار با مخاطب 
فراهــم نیســت. البتــه وضعیــت فعلــی 
هم بــه هیــچ عنــوان مطلــوب نیســت و 
همان طــور کــه اشــاره شــد، کســب و کار 
و مخاطب اعــم از کــودک و نوجــوان در 
ریســک اســت و شــاید حداکثــر بتوان 
اینترنت با طبقات ســنی را پیاده سازی 

کرد تا شرایط سالم تری ایجاد شود.

POINT OF VIEWدیدگاه
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 W O M E N

درباره ویکی هولوب

زنی موفق
در صنعتی مردانه

صنعــت نفــت و گاز همیشــه در دنیــا 
صنعــت مردانــه ای تلقــی می شــده، ولی 
ویکی هولوب توانســت اولین مدیرعامل 
زن یــک شــرکت بــزرگ نفتــی آمریکایــی 
شــود. هولوب در ســال ۱96۰ در بیرمنگام 
آلابامــا در ایــالات متحــده آمریــکا بــه 
دنیــا آمــد. در ســال ۱977 از دبیرســتان 
مــک آدوری فارغ التحصیــل شــد و در 
دانشــگاه آلابامــا در رشــته مهندســی 
معدن با تمرکز بر سوخت و منابع معدنی 
تحصیــل کــرد و در ســال ۱9۸۱ مــدرک 
لیســانس خود را کســب کــرد. او کارش را 
از شرکت »سیستز ســروایس« آغاز کرد 
و روی ســکوهای نفتــی می سی ســی پی 
فعــال بــود. ایــن شــرکت در ســال ۱9۸2 
توسط شــرکت نفتی بزرگ »اکسیدنتال 
پترولیوم« خریداری شد. هولوب مراحل 
ارتقــا را در شــرکت طــی کــرد و مدیریــت 
او در بخش هــای مختلــف بســیار مــورد 
توجه قــرار گفــت. در ســال 2۰۰5 او مدیر 
توســعه در غرب تگــزاس و جنوب شــرقی 
نیومکزیکــو شــد. در مــاه مــی 2۰۱5، 
مدیــر اجرایــی عملیــات در خاورمیانــه، 
آمریکای لاتیــن و ایالات متحده  شــرکت 
بازنشســته شــد و هیئت مدیــره تصمیم 
گرفت، هولوب را بر اســاس شایستگی ها 
و اقدامــات موفقیت آمیزش بــه این مقام 
منصــوب کنــد. در دســامبر 2۰۱5 هولوب 
به عنوان رئیس جهانــی و مدیر عملیاتی 
اکسیدنتال، با نظارت بر عملیات میانی، 
شــیمیایی و نفت و گاز شــرکت منصوب 
شــد. ایــن مســئولیت ها آنچنان بــزرگ و 
مهم بود که همه مطمئن شدند او بهترین 
انتخاب برای مدیریت یک شــرکت نفتی 
بدین عظمت و بزرگی است. زمانی که در 
آوریل 2۰۱6 به عنــوان رئیس و مدیرعامل 
این شــرکت منصوب شــد، هولوب اولین 
زنی بود که رئیس یک شرکت نفتی بزرگ 

آمریکایی می شد.

INTRODUCTIONمعرفی

گفت و گو با مریم معظمی که در قلم زنی و کار با رزین
هم محصولات هنری دارد و هم هنرجو آموزش می دهد

هزینه سنگین 
فیلتر شدن اینستاگرام  

هنردنیایبیکرانیاستکههربخشیازمحصولات
آنبرایمخاطبهایخاصخودجذابوخواستنی

است.برخیازافرادبههنرمدرنهستندودائماًبهدنبال
محصولاتجدیدیمیگردندکهتابهحالوجودنداشته
است.امابرخیبهدنبالکارهایهنریقدیمیهستندتا
رنگوبویآنروزگارراتجربهکنند.مریممعظمی،استاد
قلمزنیورزیناستکهتاکنونعلاوهبرتولیدمحصولات

خاصرزینوقلمزنی،شاگردانبسیاریدراینحوزه
پرورشدادهاست.معظمیمتولدسال1358دراراک،
درهمینشهرساکناست.اومدرککارشناسیعلوم
تربیتیمدیریتآموزشیداردوبهمدتهشتسال
درمدارستدریسمیکردهاست.همزمانبادورههای
قلمزنیآشنامیشود.خودشمیگویددرساعاتبین

کلاسمدرسه،بهکارگاهآموزشیقلمزنیمیرفتهومدرک
قلمزنیراازسازمانفنیوحرفهایگرفتهودراینزمینه

کارشراآغازکردهاست.اماپسازسالهااتفاقتلخفوت
همسرشباعثمیشودسالهاهیچفعالیتینداشته

باشد.معظمیمیگویدبعدازمدتیهنرمرانجاتدادو
مجدداًشروعبهکارقلمزنیکرد.بعدازراهاندازیصفحه
اینستاگراممشتریانشنیزبیشترشدندوکمکمکاررزین

رانیزبهمحصولاتشافزودوآموزشآنلاینوحضوری
رزینرانیزآغازکردکهبااستقبالبسیاریمواجهشد.

دربارهکسبوکارتانتوضیحمیدهید؟

من تولیدکننده محصولات رزین و قلم زنی هستم و در هر دو 
هنر تدریس آنلاین و حضوری دارم. محصولات به صورت 
سفارشی تولید می شوند و طرح های خاص و یکتایی دارند. 
تابلو، بشــقاب و ظــروف قلم زنــی تولیــد می کنم و ظــروف و 
زیــورآلات رزینی نیز می ســازم. صفحه اینســتاگرامی دارم 
کــه آموزش هــا، نــکات و طرح های جدیــد محصــولات را به 
مخاطبانم عرضه می کنم و تلاش دارم کیفیت محصولاتم 
مخاطب را راضی نگه دارد. ســفارش هایم به نحوی اســت 
که می تواند درآمــد قابل قبولی برایم داشــته باشــد و البته 
بســیاری از شــاگردانم توانســته اند با یادگیری ایــن هنرها 

کسب درآمد کنند.

چــهشــدکــهبــهفکــرراهانــدازیایــن
کسبوکارافتادید؟

من در ابتــدا هنر را بــرای دل خــودم آغاز کــردم؛ مخصوصاً 
که همزمان در دبیرســتان تدریس هم می کــردم. اما کم کم 
اســتقبال اطرافیانم باعث شــد به فکر فــروش محصولات 
بیفتم. قلم زنی هنر خاصی است و طرفداران آن نیز خاص 
هســتند، مخصوصاً اگر افرادی به دنبال طرح های خاص و 
تک باشــند، حتماً به سمت ســفارش محصولات قلم زنی 
می روند و محصولاتی سفارش می دهند که علاوه بر کارایی 
و یادآوری هنر قدیم ایرانی، حکم سرمایه گذاری نیز داشته 
باشــد.  امــا در رزیــن مشــتریان متفاوت انــد؛ آنهــا طرفدار 
محصولات مــدرن و خاص با شــکل و شــمایل باورنکردنی 

I N T E R V I E W

برای تصاحب سهم 
کسی نیامده ایم

سعید دولتی، قائم مقام مدیرعامل شرکت آیتول در گفت وگویی 
صریح به همه نقدهای موجود به فعالیت استارتاپ های فروش 

بیمه و روند استفاده آنها از داده پاسخ می دهد

برای تصاحب سهم 
کسی نیامده ایم
سعید دولتی، قائم مقام مدیرعامل 

شرکت آیتول در گفت وگویی صریح 

به همه نقدهای موجود به فعالیت 

استارتاپ های فروش بیمه و روند 

استفاده آنها از داده پاسخ می دهد

برایتصاحبسهمکسینیامدهایم برایتصاحبسهمکسینیامدهایم

برایتصاحبسهمکسینیامدهایم برایتصاحبسهمکسینیامدهایم

برای تصاحب سهم 
کسی نیامده ایم

سعید دولتی، قائم مقام مدیرعامل شرکت 

آیتول در گفت وگویی صریح به همه نقدهای 

موجود به فعالیت استارتاپ های فروش بیمه 

و روند استفاده آنها از داده پاسخ می دهد

برای تصاحب سهم 
کسی نیامده ایم
سعید دولتی، قائم مقام مدیرعامل شرکت 

آیتول در گفت وگویی صریح به همه نقدهای 

موجود به فعالیت استارتاپ های فروش 

بیمه و روند استفاده آنها از داده پاسخ 

می دهد

ماهنامه تخصصـــی صنعت 
بیمــــــــه و اینشورتک ایـــــــران

شماره هفتـــــــم |  بهمــن 1401 
68 صفحـــــــه| 98000 تومـــــان

ضمیمه  ماهنامه عصرتراکنش

بیمه دیجیتال؛ بستری برای معرفی کسب و کارها 
ایران اینشورتک  و  بیمه  تاثیرگذار  چهره های  و 

ورود کسب و کارهای متنوع و نوآور به حوزه بیمه دیجیتال و اینشورتک، از یک سو و مشکلات 

آنها از سوی دیگر، ما را بر آن داشت که انتشار ماهنامه ای با عنوان «بیمه دیجیتال» را در 

مجموعه راه کار شروع کنیم و نگاهی عمیق تر و تخصصی تر به این بخش داشته باشیم.
b i m e y e d i g i t a l . i r

آمریکایی می شد.
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سلامت
H E A L T H

آقایجعفریلطفاًدربارهکهرباتراشــه
برایمــانبگوییــد؛کارازکجــاوچهســالیشــروع

شد؟
کهرباتراشــه یک شــرکت 25 ســاله است. ســه دانشجو 
بودیــم کــه آن را راه انــدازی کردیــم. در ابتــدا، ایــده 
کهرباتراشــه ایــن بــود کــه بــرای خودمــان کار کنیــم، بــه 
همین خاطــر نیازســنجی نکــرده بودیم و نمی دانســتیم 
قرار اســت چه محصولــی را تولید یا چه خدمتــی را ارائه 
دهیــم. به این پرســش ها پاســخی نــداده بودیــم و اولین 
ســال های فعالیــت کهرباتراشــه صــرف پاســخ بــه ایــن 
پرســش ها شــد. ما فعالیت های بســیار زیادی داشــتیم 
کــه بــه شکســت انجامیدنــد یــا موفقیت هــای کوتــاه و 
ناپایداری داشــتند، ولی در نهایت راه مــان را پیدا کردیم 
و وارد بــازار تجهیــزات پزشــکی شــدیم. بــرای اولیــن بــار 
در ســال ۱3۸3، یعنــی تقریبــاً پنــج ســال پــس از افتتاح 
شــرکت، توانســتیم سیســتم های احضــار پرســتار را در 
بیمارســتانی نصــب کنیــم و از آن زمــان تاکنــون فضــای 

مهندســی ای کــه در شــرکت وجــود داشــت، همچنــان 
پررنگ اســت و محصولات ما همیشــه در حــال بهبود، 
به روزرســانی، طراحــی و ایجــاد مدل های جدید اســت و 
تا امروز توانسته ایم حدود 7۰۰ بیمارستان را در کشور و 
منطقه تحت پوشــش درآوریم. البته فعالیــت در زمینه 
صادرات را به تازگی شــروع کرده ایم. خوشبختانه مسیر 
25 ساله ای که طی شد، بر اساس خط رگرسیون موجود، 

صعودی بوده است.

دربارهمدلورودتانبهبازارتجهیزات
پزشکیبیشترتوضیحمیدهید؟

مــا ســه نفــر از فارغ التحصیــلان گرایش هــای مختلــف 
مهندســی بــرق دانشــگاه تهــران بودیــم؛ مــن گرایــش 
کنتــرل خوانده بودمــم و دوســتان دیگــر در گرایش های 
مخابــرات و قــدرت تحصیــل کــرده بودند. این دوســتان 
از ابتــدا تــا اواســط کار در کنــار مــا بودنــد، ولــی شــرایط 
به گونــه ای رقــم خــورد کــه در حــال حاضــر، فقط مــن از 

اعضــای هیئت مؤســس در مجموعــه مانــده ام. رابطــه 
دوستانه همچنان ادامه دارد، ولی همکاری کسب وکاری 

به شکل گذشته نیست.
ارتبــاط الکترونیــک بــا تجهیزات پزشــکی از آنجا شــکل 
گرفــت کــه مــا پروژه هــای بســیاری را انجــام می دادیــم و 
شــرکت ما کاملاً پروژه محور بــود؛ یعنی برای شــرکت ها و 
افراد دیگــری که به ما پــروژه ای ارجــاع می دادند، طراحی 
می کردیم. در یکی از همین پروســه ها و بعد از چند سال 
فعالیت، یکی از دوســتان، پروژه ای را مطرح کرد و متوجه 
شــدیم که چنین نیازی در بازار وجود دارد و سال هاست 
که برخــی سیســتم های تجهیــزات پزشــکی اصــلاً به روز 
نشده اند و نیاز کارفرما و بیمارستان ها را پاسخ نمی دهند؛ 
توانایی هــای ما بــا این نیــاز مطابقت داشــت و شــروع به 
تولیــد محصــول کردیم که یکــی دو ســال طول کشــید تا 
بتوانیــم اولیــن تأییدیــه را بگیریــم و اولین مشــتری با ما 
قرارداد ببندد و بعد از آن تاکنون ارتقای کیفیت محصول 
ادامه دارد و برای گرفتنِ اســتاندارد های به روز جهانی که 

گفت و گو با کیانوش جعفری، بنیان گذار »کهرباتراشه«
که از تمایلش برای سرمایه گذاری و هم افزایی با استارتاپ ها می گوید

»کهرباتراشه«یکیازشرکتهایباسابقهدرتولیدتجهیزاتپزشکیاستکهازیکهستهمهندسیسهنفرهمتولدشدهوبهگفتهکیانوشجعفری،بنیانگذارآن،سالهایابتداییاین
شرکتبهشکلارائهخدماتگذشتتادرنهایتبادریافتیکپیشنهادپابهعرصهتولیدمحصولدرحوزهتجهیزاتپزشکیگذاشتندودریکمسیر25ساله،حالااوتنهابازماندهآن

هستهاولیهاستومعتقداستادامهدادنوناامیدنشدن،شرطبقاست.

تنظــــــــیمات بقا

 سومین جذب سرمایه 
بزرگ استارتاپ های 

سلامت در 2023

»پارادایم« 
تحقیقات بالینی را 

تغییر می دهد

»پارادایم«، پلتفرم داده های آزمایش های 
بالینــی و تطبیــق بیمــار، بــا هــدف ارائــه 
دسترســی بــه تحقیقــات بــرای تقویــت 
جــذب بیمــار و ســرعت بخشــیدن بــه 
توســعه دارو اســت. ایــن شــرکت توســط 
آرچ ونچــرز پارتنــرز طراحــی و بــا جنــرال 
کاتالیســت تلفیــق شــد. پارادایــم ســال 
گذشــته »دیپلنــز«، یــک پلتفــرم فناوری 
استخدام بیماران آزمایشی بالینی متمرکز 
بر سرطان شناسی را با مبلغی نامشخص 
 A خریــداری کــرد. جــذب ســرمایه ســری
پارادایم، پس از جمــع آوری 375 میلیون 
دلاری »مونوگرام هلث« و دور 3۰۰ میلیون 
دلاری »شــیفت کی«، ســومین دور بزرگ 
تأمیــن مالــی در مراقبت هــای بهداشــتی 
تاکنون در ســال 2۰23 است.  این شرکت 
قصــد دارد از تأمیــن مالی برای گســترش 
پلتفرم موجود خود و گسترش مشارکتش 
با سیســتم های بهداشــتی و شرکت های 
علوم زیستی اســتفاده کند. کنت تولکه، 
مدیرعامــل پارادایــم ســابقه طولانــی در 
علــوم زیســتی دارد و بیــش از 25 ســال را 
صرف نظارت بر توسعه دارو و آزمایش های 
بالینــی در شــرکت های مراقبت هــای 
بهداشتی کرده است. او از نزدیک متوجه 
ناکارآمدی هــای فرایند کارآزمایــی بالینی 
فعلی شــده اســت. به گفتــه او: »پروســه 
آزمایش های بالینی سال ها طول می کشد 
و آنچه به ویژه ناامیدکننده بود، این بود که 
پدرم بر اثر تومور مغزی فوت کرد و چندین 
عضو خانواده ام مبتلا به سرطان هستند. 
اگر بســیاری از ایــن داروها می توانســتند 
ســال ها زودتــر به بــازار بیاینــد، پــدرم را از 
دســت نمی دادم. پس بــه این فکــر کنید 
جان چند انسان را می شود نجات داد، اگر 
فقط کمی سریع تر باشــیم.«  ایده پشت 
پارادایــم این اســت کــه یک اکوسیســتم 
تحقیقــات بالینی مقیاس پذیــر و مبتنی 
بر فناوری بسازد تا با ناکارآمدی ها مقابله 
کنــد و بیمــاران بیشــتری را قادر ســازد به 
تحقیقات بالینی دسترسی داشته باشند 
تــا زمان بنــدی و هزینــه را کاهــش دهــد. 
پلتفرم پارادایم بــرای کاهش بار عملیاتی 
پزشــکان و ســازمان های ارائه دهنــده 
مراقبت های بهداشتی و بهبود دسترسی 

بیماران طراحی شده است.

INTRODUCTIONمعرفی
I N T E R V I E W

   عکس:  پریا امیرحاجلو
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لجستيک
L O G I S T I C

کسب و کاری برای مدیریت 
زنجیره تأمین موادغذایی 

رستوران ها

جذب سرمایه زیتی  
»زیتی« به دنبال جذب سرمایه و تأمین 
مالی است تا رستوران ها بتوانند زنجیره 
تأمیــن مــواد غذایــی خــود را مدیریــت 

کنند.
کنتــرل  یــک رســتوران مســتقل  در 
هزینه هــای زنجیره تأمیــن مــواد غذایی 
یک چالش همیشگی برای مالکان است 
و فهرســت بلندبالایــی از اســتارت آپ ها 
»وان ارُدر«،  »مارجیــن اج«،  ماننــد 
»پرسی تیســت«،  »تاچ بریســتو«، 
»کانورس نو«، »فــودو« و »اونر دات کام« 
وجــود دارنــد کــه راه حل هایــی بــرای ایــن 
چالش ارائــه داده انــد. دانته دی ســیکو، 
یکی از بنیان گذاران زیتی، با این مشکل 
از دیدگاهی منحصربه فرد به عنوان یک 
رســتوران دار مواجــه اســت. او در فاصله 
ســال های 2۰۰7 و 2۰۰۸ و در دوران رکــود 
اقتصــادی ناچار شــد یک 
مکان جدید برای رستوران 
خانوادگی شــان بــاز کنــد و 
همه تأمین کننــدگان مواد 
غذایی را در محل قرار داد. 
در آن زمان بــود که متوجه 
شــد کنترل ایــن فرایند به 

فناوری نیاز دارد.
خوشــبختانه او کمــی در 
مورد این موضوع اطلاعات 
داشت. مدیر اجرایی اسنپ که رشد درآمد 
بین المللی شرکت را رهبری می کند، از این 
دانش اســتفاده کرد و بــا ارک بنــز، یکی از 
بنیان گذاران بازار املاک  CREXiهمکاری 
کرد تا زیتی را توسعه دهد و رستوران های 
مستقل بزرگ را در شــرایطی برابر، از نظر 

فناوری زنجیره تأمین قرار دهد.
آنچه به دســت آمد، یک پلتفرم نرم افزار 
پرداخت بود که تراکنش بین رســتوران ها 
و تأمین کنندگان مــواد غذایــی را از طریق 
پرداخت، مقایسه قیمت و ابزارهای کشف 
فروشــنده ســاده می کند. او بــه تک کرانچ 
می گویــد: »بهینه ســازی قیمــت نهایــی 
موادغذایی در آینده کسب و کار رستوران 
تأثیرگذار اســت. بســیاری از فناوری های 
نوظهــور بــر ســفارش دهی و مدیریــت 
موجودی متمرکز شــده اند، امــا چیزی که 
به شــدت کم اســت، هوش تجاری واقعی 
برای کمک به رستوران ها در تصمیم گیری 
هوشــمندانه تر خریــد اســت. این بخش 

بزرگی از مأموریت ماست.«
زیتی در مارس 2۰22 پس از دریافت چهار 
میلیون دلار ســرمایه اولیه در اواخر سال 

2۰2۱ راه اندازی شد.
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گفت و گو با حمیدرضا توکلی، بنیان گذار صاپست درباره داستان خلق ایده این 
کسب و کار و اجرای آن

حوالیسال1394بودکهحمیدرضاتوکلیایدهاولیهصندوقالکترونیکیپسترابایکیازدوستانشمطرحکرد.خودشمیگویداینایدهدرابتدابسیارخامبود،امادغدغهایایجادشده
بودونمیشدازآنگذشت.روزهاوساعتهابادوستشدربارهپرورشاینایدهفکرمیکردند.آنزمانتوکلیدراصفهانبودوبادوستشاتاقی20متریدرسالنساختمانشیخبهایی

شهرکعلمی-تحقیقاتیاصفهانگرفت،آنراموکتکردوتختسنتیگذاشتتاشبهارانیزهمانجابخوابند.
اومیگویدوقتیایدهپختهترشد،بوروکراسیهاوپیچوخمهایاداریآنهانیزبیشترشد.درمقطعیازمسیر،دوستشازادامهکارانصرافمیدهدواوبههمراهبرادرشکهبهاینایده

علاقهمندشدهبود،مسیرراادامهمیدهد.آنهابرایشکلگیریایدهنیازداشتندبهسامانهشرکتپستمتصلشوندوبااینارائهدهندهخدماتعریضوطویلدولتیارتباطبیشتری
ایجادکنند.ارتباطآنهاباشرکتملیپستازسال1393-زمانیکهطرحخودرادریکبرگهA4برایپستفکسکردند-آغازشدوهمانموقعازآنهاخواستندقرارجلسهگذاشتهشود.
توکلیمیگویدبعدازجلسهازآنهاخواستندپروپوزالوبیزینسپلنبیاورند.ششماهبعدآنهابیزینسپلنخودراارائهدادندوشرکتپستنیزششماهطولکشیدبهآنهاجوابدهدو
اینگونهبودکهبعدازیکسالبهنقطهاولیهرسیدند.اینپروسهتاشهریور1399کهبهطوررسمیبه1400دفتردولتیو1۶هزاردفترپیشخوانخدماتشهریوروستاییمعرفیشدند،به
طولانجامیدوپسازطیدورهیکسالهاجرایپایلوت،صاپستفعالیتخودرادرقالبیکقراردادرسمیباشرکتملیپستآغازکرد.آنچهدرپیمیآید،گفتوگویمفصلکارنگبا

حمیدرضاتوکلی،ایدهپردازصاپستومدیرعاملشرکتایدهبنیانشریفاست.

صاپست و کدپستی 
مکمل یکدیگرند

چرادرابتدایکارتمایلداشتیداینایده
رابهشرکتپستمعرفیکنید؟

 دلیل آنکــه خواســتیم صاپســت را به شــرکت ملی پســت 
معرفی کنیم، این مســئله بود که شرکت پســت بزرگ ترین 
ارائه دهنده خدمات پستی در کشور است و بیشترین حجم 
مبــادلات و مرســولات دولتــی و خصوصــی از طریق پســت 
انجام می گیرد. حتی کسب و کارها نیز به دلیل قیمت پایین 
پست، مرسولات خود را از طریق این شرکت ارسال می کنند. 
علت دیگر نیــز این بود کــه وقتی افــراد حقیقی یــا حقوقی، 
نشانی خود را یک بار به شرکت پست که نامه های بانکی و 
قبوض را ارسال می کند، اعلام می کند. چنانچه آدرس افراد 
تغییر کرده باشــد، حجم زیــادی از ایــن مرســولات و نامه ها 
برگشت می خورد، زیرا نشانی افراد با آدرس کدپستی )یا کد 
مکان محور( ثبت می شــود و با تغییر مکان، شــرکت پست 

متوجه تغییر آدرس نمی شود و حجم زیادی مرسوله برگشت 
می خورد.

ایدهصاپستمیتوانستچهکمکیبه
شرکتملیپستکند؟

 ایده ای که ما داشتیم، این بود که به جای اعلام کدپستی برای 
نشانی پستی، افراد کد یا شناسه صاپستی خود را در سامانه 
صاپست انتخاب و ثبت کنند و سپس شــرح آدرس خود را 
در سامانه درج کنند. در این صورت افراد با هر تغییر آدرس، 
می توانند به سامانه صاپست مراجعه کرده و تغییرات را به 

ثبت برسانند.
صاپســت مخفف صندوق الکترونیکی پســت اســت و هر 
فرد می تواند یک آیدی داشته باشد و این آیدی می تواند کد 
ملی، شماره موبایل یا شناسه ای باشد که خود فرد انتخاب 

می کند. 

کاربرانآیــدیرابایــددرکجــاانتخابو
ثبتکنند؟

هر فرد می تواند با مراجعه به sapost.ir آیدی مورد نظر خود 
را انتخاب کند. ســپس مشــخصات هویتی خود را به همراه 
کدپستی و آدرس وارد کند. البته ما در سامانه شرح آدرس را 
بر اساس استاندارد پست به او اعلام می کنیم. اما این ویژگی 
که با تغییر نشانی می تواند آدرس اعلام شــده را ادیت کند، 

مزیت اصلی صاپست محسوب می شود.
 

مزیتهایصاپستدرچیست؟
مزیت اصلی صاپســت این اســت برای اولیــن بــار در ایران، 
یک سامانه از بخش خصوصی به جی نف متصل می شود. 
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هم بنیان گذاران زیبال به بهانه پنجمین سالگرد تأسیس این شرکت، از گذشته 
حال و آینده کسب وکار خود گفتند 

زیبالباهمفکریسهدوستدرسال139۶شکلگرفتوازسال1398بنیانگذارانآنتصمیمگرفتندکسبوکارخودرادرچهارچوبپرداختیاریشاپرکپیشببرندواخیراًاینشرکت
پنجمینسالگردشروعفعالیتخودراجشنگرفتهاست.محمدمهدیفاطمیان،سجادشاهیومحمدزمانزادهبهعنوانمدیرعامل،مدیراجراییومدیرفنیزیبالدرگفتوگوباکارنگ
بهبیانتوضیحاتیدربارهعملکرداینپرداختیاروفعالیتهایآنطیسالهایاخیر،چالشهاییکهازسمترگولاتوروتحتتأثیراختلالوقطعیاینترنتدرچندماهاخیرباآنمواجه

شدند،پرداختند.آنهاهمچنینازسرویسمسیردهیهوشمنداینشرکتگفتندکهتوانستهدردوراناختلالوقطعیاینترنت،15درصدازوقوعتراکنشهایناموفقجلوگیریکند.
بههمیندلیلاستکهدربسترهایسرویسدهیزیبالبیشاز80هزارمیلیاردتومانپردازشموفقوجوهانجامشدهاست.آنچهدرپیمیآید،مشروحگفتوگوباهمبنیانگذاراناین

پرداختیاراستکهدرآنآماریازعملکردخوددرحوزههایمختلفاعمازتعدادکاربران،تراکنشهاو...طیپنجسالگذشتهارائهدادند.

پردازش موفق
80 هزار میلیارد تومان 

پنج سال از آغاز به کار 
زیبال گذشت

در مسیر رشد

 پرداخت یارها در یکی، دو سال 
اخیــر بــا مشــکلات بســیاری 
دســت و پنجه نــرم کردنــد. از اینمــاد 
اجبــاری کــه باعــث شــد نتواننــد بــه 
بسیاری از کسب و کارها درگاه پرداخت 
ارائه دهند تا قطعی ها و اختلالات گاه و 
بیگاه اخیر که دامن همه کسب و کارها را 
از خرد و کلان گرفته است. در این میان 
امــا برخــی پرداخت یارها با وجــود همه 
مشکلاتی که برایشان پیش آمد، باز هم 
توانستند مسیر رشد خود را طی کنند 
و اقدامــات جدیــدی انجــام دهنــد و به 

مشتریان خود خدمت رسانی کنند.

 زیبال یکی از پرداخت یارهایی 
است که توانسته طی این مدت 
هم زنــده و پابرجا بماند و هم در مســیر 
رشــد حرکــت کنــد. آنهــا بــا توســعه 
توانســته اند  خــود  زیرســاخت های 
خدمــات کارآمدتــر و کم اشــتباه تری به 

مشتریان خود عرضه کنند. 

فاطمیــان،  محمدمهمــدی   
مدیرعامل این شرکت می گوید 
طی پنج ســال گذشــته بیش از ۸۰ هزار 
میلیــارد تومــان پــردازش موفــق وجــوه 
داشــته اند که در بســتر زیرساخت ها و 
ســرویس های مالــی و پرداختــی متنوع 
زیبال انجام شــده اســت. عــلاوه بر این 
مبلــغ، بیــش از ۱۰۰ میلیــون تراکنــش 
موفــق نیــز پــردازش کرده انــد. طــی این 
مدت بیش از 4۰ هزار کسب وکار با آنها 
همــراه شــده اند و از ســرویس های 
مختلف زیبال اســتفاده کرده اند که در 
حال حاضر بیش از ۱4 هزار کسب وکار 

همراه زیبال و از مشتریانش هستند.

 آنها بــر چابکی سیســتم خود 
تأکید دارند و می گویند با وجود 
اینکه در یک ســال اخیر، با اجراشــدن 
اینماد و قوانین مالیاتی، میانگین زمان 
ارائــه درگاه بــه کســب وکارها افزایــش 
یافت، اما زیبال توانست این زمان را از 
2/4 روز کاری به ۱/۸ روز کاری برساند. 
آنها در نظر دارند این زمان را به کمتر از 
یک روز برسانند تا کسب وکارها بتوانند 
به صورت همزمان نمــاد اعتماد و موارد 
مربوط به پرونده مالیاتــی را نیز تکمیل 
کــرده و در ســریع ترین زمــان ممکــن 
سرویس مورد نیاز خود را دریافت کنند.
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درحالحاضرپنجســالازعمررســمی
فعالیتشمامیگذرد.دراینمدتوبهخصوصدر
یکسالگذشتهعملکردخودراچگونهمیبینید؟

محمدمهدیفاطمیان:در ســالی که گذشت، زیبال تمرکز 
خــود را بــر توســعه ســرویس های جانبــی پرداخت یــاری 
گذاشت. این توسعه، زنجیره محصولات و خدماتی را که در 
کنار یک درگاه پرداخت معنی پیدا می کند، در بر می گیرد. 
در ایــن راســتا، بهبــود محصــولات و خدمــات ارائه شــده، 
بهینه سازی سیستم مدیریت ارتباط با مشتریان، اصلاح و 
بررسی ساختارهای حقوقی و یکپارچه سازی سرویس های 
ارائه شــده بــرای تســهیل مدیریــت امــور مالــی و پرداختی 

کسب وکارها را مدنظر قرار دادیم. 
پرداخت یارهــا از ابتــدای فعالیت شــان تقریبــاً همیشــه با 
چالش هــای مختلفــی، مخصوصــاً در رابطــه بــا موضــوع 
رگولاتوری دست وپنجه نرم کرده اند. در حالی که تا سال ۱399 
میل شدیدی به پرداخت یاری از سمت فعالان کسب وکارها 
وجــود داشــت، امــا طــی یکــی، دو ســال اخیــر چالش های 
بســیاری با رگولاتور داشــته ایم که امیــدوارم در ســال ۱4۰2 
بتوانیم به فهم مشترک با رگولاتور در این حوزه دست پیدا 
کنیم و توسعه بازار مدنظر فعالان این صنعت محقق شود. 
: در سالی که گذشت توسعه سرویس های مختلف را هدف 
قرار دادیم تا با بهبود کیفیت در سرویس ها، شرایط را برای 
حضور در بازارهای بزرگ تر آماده کنیم؛ اما در ماه های اخیر 
تحت تأثیر قطعی و اختلال اینترنت، یکســری چالش های 
مالی و منابع انســانی بــرای کســب وکارها ایجــاد و اقتصاد 
آنلاین نیز کوچک شد. در پی این اتفاق ها، دغدغه و اولویت 
کسب وکارهایی که با آنها در ارتباط بودیم، تغییر کرد و آنها 
دیگر به فکر بهینه سازی نبودند، بلکه تنها به دنبال حفظ 

وضع موجود خود بودند و همچنان هستند. 
محمدزمــانزاده:در یک ســال اخیــر، در تیم فنــی زیبال با 
توجه به سیاست شرکت مبنی بر اینکه تعداد بیشتری از 
مخاطبان را جذب کند و در راســتای تحقق شعار مجموعه 
)زیبال همیشه در دســترس( که باید تیم فنی آن را هدایت 
و عملیاتی کنــد، ســرمایه گذاری خوبی بر امنیت و توســعه 
زیرساخت ها انجام شد و تا این لحظه کارهای بزرگی در این 
زمینه انجام دادیم، به صورتی که در یک سال اخیر 99/99 

درصد پایداری سیستم را تجربه کردیم. 

بــاتوجــهبــهاینکــهزیبــالاکنــونوارد
ششمینسالفعالیتخودشده،آماریازعملکرد

ودســتاوردهایاینمجموعــهطیاینمــدتاعلام
میکنید؟

زمانزاده:درباره دســتاوردهای فنی زیبال باید به ســرویس 
ســوئیچینگ هوشــمندمان برای درگاه های پرداخت اشاره 
کنم که در حال حاضر با شــش PSP در ایــن حوزه همکاری 
می کنیم. با توجه به اینکه به دلایل مختلفی ممکن اســت 
سوئیچ PSP ها با مشکل مواجه و در انجام تراکنش اختلال 
ایجــاد شــود، بــا ســوئیچینگ هوشــمند از ناموفق شــدن 
تراکنش ها جلوگیری می کنیم و با بررسی لحظه ای وضعیت 
PSP ها، تراکنش های پذیرندگان خود را به ســمت بهترین 

درگاه در آن لحظه هدایت می کنیم.
در پنج سال اخیر، تعداد کارت هایی که از طریق درگاه زیبال 
تراکنش ثبت کردند، بیشتر از ۱5 میلیون بوده و پذیرندگان 
در بســتر زیرســاخت تســویه زیبال بیش از 75۰ هــزار نفر 
تسویه حســاب موفق انجــام داده اند. همچنیــن 73 درصد 
از پذیرندگان زیبــال، هدایــت تراکنش هایشــان را به زیبال 
ســپرده اند و از سرویس مســیردهی هوشــمند ما استفاده 

می کنند تا تراکنش های موفق شان را افزایش دهیم. 
علاوه بر این، بیش از 25۰ میلیون فراخوانی وب ســرویس را 
با موفقیت پاسخ دادیم. زیرساخت های زیبال توان پردازش 
تعداد تراکنش بــالا در یک ثانیه را دارنــد و اکنون این مقدار 
به 6۰۰ تراکنش موفق در ثانیه رسیده که البته توان پردازش 

زیبال بسیار بالاتر از این عدد است.

اقداماصلیشمابرایجلوگیریازناموفق
شدنتراکنشهاچهبود؟

شــاهی:بــرای افزایــش تراکنش هــای موفــق و جلوگیــری 
از ناموفــق شــدن تراکنش هــا، فعالیت هــای زیرســاختی 
بسیاری انجام شده و ســرویس های متنوعی بر مبنای نیاز 
کسب وکارها ارائه شــده است؛ مســیردهی هوشمند یکی 
از این محصولات اســت که قبل تر بــه آن اشــاره کردیم؛ اما 
علاوه بر ایــن ســرویس، گاهی اوقــات خطاهــای دیگری نیز 
مانند اختلال در اینترنت کاربر، بسته یا رفرش شدن صفحه 
مرورگر و... رخ می دهد و تأیید تراکنش به وب سایت پذیرنده 
ارســال نمی شــود؛ در این حالت ما ســرویس دیگری داریم 
که به کسب وکار مربوطه فراخوان می دهیم تا از موفق بودن 
تراکنش مطلع شود. به عبارت دیگر، بعد از انجام هر تراکنش 
و واردکردن شــماره کارت و کســر پول از حســاب شما، طبق 
روال معمول لازم اســت تا به وب ســایت مبدأ برگردید و اگر 
به هر دلیلی به ســایت مبدأ برنگردید، پول به حساب شما 

برمی گــردد و تراکنــش ناموفق می شــود که مــا از ایــن اتفاق 
جلوگیری می کنیم. نرخ تراکنش هایــی از این قبیل تا پیش 
از محدودیت های اعمال شده بر اینترنت، 2 تا 3 درصد بود، 
امــا در ماه های اخیــر افزایش یافته اســت؛ به طــور مثال در 
4 مهرماه امسال نرخ این دســته از تراکنش ها به ۱5 درصد 
رسید، اما این سرویس زیبال توانست به کسب وکارها کمک 

کند تا همان فروش اندکی را هم که داشتند، حفظ کنند.

دربحثدریافتاینمــادوکدمالیاتیتا
چهحدتوانستیدمســیررابرایکاربرانخودآسان

کنید؟
فاطمیان:ما در زیبال طی پنج سال گذشته بیش از ۸۰ هزار 
میلیــارد تومــان پــردازش موفق وجوه داشــتیم که در بســتر 
زیرساخت ها و سرویس های مالی و پرداختی متنوع زیبال 
انجام شــده اســت. علاوه بر این مبلغ، بیش از ۱۰۰ میلیون 
تراکنش موفق نیز پردازش کردیم. طی این مدت بیش از 4۰ 
هزار کسب وکار با ما همراه شدند و از سرویس های مختلف 
زیبال اســتفاده کردند کــه در حال حاضــر بیــش از ۱4 هزار 

کسب وکار همراه زیبال هستند. 
اما باید گفت در یک سال اخیر، با اجراشدن اینماد و قوانین 
مالیاتی، میانگین زمان ارائه درگاه به کســب وکارها افزایش 
یافت؛ اما زیبال توانست این زمان را از 2/4 روز کاری به ۱/۸ 
روز کاری برساند و به دنبال این هستیم تا این زمان را به کمتر 
از یک روز برسانیم و کسب وکارها بتوانند به صورت همزمان 
نماد اعتماد و موارد مربوط بــه پرونده مالیاتی را نیز تکمیل 
کرده و در سریع ترین زمان ممکن سرویس موردنیاز خود را 

دریافت کنند.

قطعــیواختلالهــایاینترنــتچــه
چالشهاییبرایشماواهدافکاریتانایجادکرد؟
فاطمیان:در هفته های اول اختلال و قطعی اینترنت حدود 
55 تــا 6۰ درصــد ریــزش تراکنش هــا را شــاهد بودیــم و ایــن 
اختلالات به مرور کمتر شــد؛ اما امروز یکی از خواسته های 
اساســی و مهم صنف های مختلف این است که وضعیت 
اینترنت به شش ماه گذشته برگردد؛ زیرا همچنان بسیاری از 
کسب وکارها از این نظر دچار مشکل هستند و اختلال های 
اینترنــت بــه ناموفــق شــدن تعــدادی از تراکنش هــا منجــر 

می شود. 
تحت تأثیر اتفاقات شش ماهه اخیر و قطعی اینترنت در این 
مدت، از اهداف خود تقریباً 4۰ درصد عقب ماندیم؛ اما تمام 



تلاش خود را کردیم تا با ارائه ســرویس های تکمیلی و توســعه 
محصول در بازار های متفاوت این موضوع را جبران کنیم. 

چراریــزشتراکنــشپرداختیارهــادراوج
قطعیاینترنتدرآمارشاپرکدیدهنشد؟

فاطمیان:حدود ۱۸ تا 2۰ درصد ریزش تراکنش ها تحت تأثیر 
قطعــی اینترنــت در گــزارش شــاپرک دیده شــد و تفــاوت این 
درصدهــا از این جهت اســت کــه بخش عمده گــزارش فعلی 
شــاپرک از تراکنش هــا به ســامانه های کلان تــر و دولتی مانند 
درگاه هــای مالیاتــی و... برمی گــردد که ســرور داخلــی دارند و 
قطعی اینترنت مشــکلی برای آنها ایجاد نکرده اســت. البته 
اکنــون بخشــی از ریــزش تراکنش هــا - از 55 درصــد ریــزش 
تراکنش ها حــدود 4۰ درصد آن - جبران شــده، اما اختلالات 

همچنان پابرجاست. 
زمانزاده:قطعی اینترنتی چالش های بسیاری را برای تیم فنی 
ما ایجاد کــرده، زیرا بســیاری از ابزارهای مورد اســتفاده کاملاً 
وابسته به اینترنت هستند؛ ما در این بازه زمانی تلاش کردیم 
کیفیت ارائه ســرویس و زیرســاخت های ارائه شده ما کاهش 
پیدا نکند و کاربران تجربه خوبی در استفاده از سرویس های 
مالــی و پرداختــی زیبــال داشــته باشــند، امــا متأســفانه این 
چالش ها روند توسعه سرویس جدید و بهینه سازی ها را کند 

کرده است.

چراسهمپرداختیارهاازکلتراکنشهای
درگاهپرداختالکترونیکینســبتبهسایربازیگران

کمتراست؟افزایشاینسهمچهملزوماتیدارد؟
فاطمیان:رگولاتور صنعت پرداخت یاری به جای بازارسازی و 
هماهنگی و هم فکــری با بخش خصوصی، صورت مســئله را 
پاک می کند و محدودیت ایجاد کرده است. کل تراکنش های 
اینترنتی می توانند به ســمت پرداخت یارها بیایند، به شــرط 
اینکه نظام کارمزد اصلاح شــود. همچنین شــاپرک به عنوان 
نهاد ناظر به جای اینکه مســیرهای دیگر چون کارت به کارت، 

پایا و ساتنا را گسترش دهد، مسیر قانونی دریافت سرویس 
از پرداخت یارها را که از مسیر غیرقانونی پیچیده و سخت تر 
شــده، ســهل کند. به عنوان مثــال می تــوان به موضــوع اخذ 
مالیات از حساب های تجاری و تفکیک حساب های شخصی 
اشــاره کرد، در حالی که می توان بــا کارت به کارت ایــن قانون را 

به راحتی دور زد. 
از ســوی دیگــر، بــه لحــاظ کســب وکاری نیــز 
پرداخت یارها با PSP ها تعارض منافع دارند؛ زیرا 
 PSP انجام می شــوند و PSP تراکنش های ما روی
به راحتی می تواند مشتریان بزرگ ما را شناسایی 

و جذب کند. 

یکیازچالشهاییکهازسمت
رگولاتــوربــرایپرداختیارهاایجادشــد،
ممنوعیتانتقالوجهبینپرداختیارها
بــود؛لطفــاًدرایــنبــارهتوضیــحدهیدکه

علتآنچهبود؟
فاطمیــان:ایــن موضــوع بــه ســال های قبــل مربوط می شــود 
و موضــوع جدیــدی نیســت. دو پذیرنــده در یــک سیســتم 
می توانســتند وجــوه حاصــل از تراکنش هایشــان را کــه در 
کیف پول شــان ذخیره می شــد، بیــن کیف پول هــای یکدیگر 
جابه جا کنند و انتقال وجه آســان تری انجام دهند. شــاپرک 
این عمل پرداخت یارها را مصداق پول شویی می داند و از نبود 
شفافیت در این روند انتقاد می کند. دلیل این نگاه شاپرک به 
اطلاع نداشتن او از این سیستم و نگرانی شاپرک از خارج شدن 

اتفاقات شبکه پرداخت از نظارت و کنترلش برمی گردد. 
بنابراین پیشنهاد ما این است که رگولاتور بیاید و پیشنهادهای 
مــا را بپذیــرد؛ اما نــگاه رگولاتــور، نــگاه حذفی اســت و به جای 
بررسی دلیل شکل گیری این سرویس و نیازی که در بازار وجود 

دارد، تصمیم به حذف آن گرفته است.

یکیازموضوعاتیکهدربارهپرداختیارها

مطرحمیشــود،ایناســتکهبخــشقابلتوجهیاز
تراکنشهاودرآمدهایآنهاازمحلصرافیهایرمزارز
اســت.دراینبارهتوضیحمیدهید؟چقدراینگفته

درستاست؟

فاطمیان:ممکن است حیات و ممات بخشی از پرداخت یارها 
به رمــزارز وابســته باشــد، امــا تعــداد تراکنش های زیبــال در 
ایــن زمینــه کمتــر از 5۰ درصــد اســت؛ در حــال 
حاضــر بیــش از ۱5۰ کســب وکار رمــزارزی بــا 
زیبــال در حال فعالیــت هســتند. بنابراین اینکه 
بخــش قابل توجهــی از تراکنش هــا و درآمدهــای 
پرداخت یارها از محل صرافی های رمزارز اســت، 
برای برخی از پرداخت یارها ممکن است درست 
باشد؛ اما برای همه پرداخت یارها صدق نمی کند.

علاوه بر این، ما از سال ۱397 به عنوان دوران خوب 
فعالیت پرداخت یارها یاد می کنیم و از سال ۱399 
بود که فعالیت صرافی های رمزارز جدی شد و به 
ســمت پرداخت یارها آمدنــد و نمی توان گفت رشــد فعالیت 

پرداخت یارها فقط به رمزارزها وابسته بوده است. 

انتظاراتشماازرگولاتوربهعنوانیکنهاد
نظارتیوتنظیمگرچیست؟بهنظرشماچهآیندهای
درانتظارکسبوکارهایپرداختیاریخواهدبود؟

شــاهی:هر محدودیتی کــه رگولاتور بــرای مــا و پرداخت یارها 
ایجاد می کند، به بزرگ شــدن یک پرداخت یــار کوچک که در 
چهارچوب ضوابــط پرداخت یاری شــاپرک فعالیت نمی کند 
منجر می شــود، زیرا پرداخت یارهای کوچک و نوپا با دورزدن 
موانع قانونی بزرگ می شــوند. البتــه باید به ایــن موضوع نیز 
توجه شــود که محدودیت هایی که از ســمت شــاپرک اعمال 
می شــود، ضمانت اجرایی ندارد. به عنوان مثال، محدودیت 
25 میلیــون تومانــی بــرای کســب وکارهای رمــزارزی یکــی از 
محدودیت های اعمال شــده بود که برخی از کســب وکارها با 

تغییر ترمینال یا واریز بانکی این محدودیت را دور زدند.

زمانی که این محدودیت با واریز بانکی دور زده می شود، کنترل 
از سمت رگولیشن )شــاپرک( خارج می شود که شاپرک نیز از 
این موضوع استقبال می کند؛ زیرا هدف این نیست که ریشه 
مشکلات حل شــود. بنابراین این قبیل محدودیت ها باعث 
می شــود که بازار با آســیب روبــه رو شــود و کاربرها نیــز به این 
موضوع توجه نمی کنند، بلکه به سمت پرداخت یاری می روند 

که سرویس مدنظرشان را ارائه می دهد. 
موضوع دیگر، اجبار داشتن اینماد است؛ این در حالی  است 
که به طور مثال صرافی های رمزارزی ارتباطی با اینماد ندارند؛ 
بنابراین رگولاتور برای محدودسازی پرداخت یارها خوب عمل 
می کند، اما برای گسترش این حوزه نه. از سوی دیگر، رگولاتور 
نقش نظارتــی خــود را از دســت داده و ایــن نقش را بــه ما هم 

نمی سپارد و نظارت ها را پسینی نمی کند. 
فاطمیــان:از رگولاتــور انتظــار داریــم به جــای رویکردهــای 
محدودکننــده، ایجابــی و ســلبی کــه کســب وکار را هــر روز 
کوچک تــر از دیــروز می کنــد، یکســری آیین نامه بــرای انجام 
اقدامات نوآورانه در حوزه پرداخت یاری با هم فکری فعالان این 
حوزه آماده کند. علاوه بر این، ترجیح می دهیم تا یک شــبکه 
پرداخت دوم و سوم هم در کشور داشته باشیم و انحصار این 
موضوع در دســت شــاپرک نباشــد، زیرا فضای انحصار ســم 
است و موجب آسیب دیدن کسب وکارهای این حوزه می شود. 
درباره آینده پرداخت یارها نیز، اگر نظام کارمزد و قانون گذاری 
اصلاح شود و مشوق های خوبی برای مسیر قانونی کسب وکار 
از ســمت رگولاتــور ایجــاد شــود، ایــن حــوزه قابلیت رشــد و 
پیشــرفت بســیاری دارد. منظورم از اصلاح نظام کارمزد این 
است که شاپرک از PSP کارمزد بگیرد و PSP از پرداخت یاری 
کــه بــا آن کار می کنــد. ذی نفــع ایــن ماجــرا PSP  می شــود و 
می تواند درآمد بیشتری دریافت کند. علاوه بر این، بانک ها 
نیــز از ایــن رونــد رضایــت خواهنــد داشــت؛ زیــرا هزینــه ای 
نمی پردازند و کاربر هم از این جهت که با سرویس های متنوع 
و باکیفیت تــری تحت تأثیر این اصــلاح قرار می گیــرد، از این 

جریان نفع خواهد برد.  

مهسا طاعتی 
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از راست به چپ: محمدمهدی فاطمیان، محمد زمان زاده و سجاد شاهی   عکس:  حامد کریم زاده
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رمزارز
CRYPTOCURRENCY

در استرالیا، استارتاپ های کریپتویی در حال آماده سازی 
در جهــت رویکــرد چندمرحلــه ای دولــت بــرای تنظیــم 
رمزارزهــا هســتند. ایــن رویکــرد به منظــور محافظت از 
مصرف کنندگان در برابر مدل های تجاری ناپایدار تنظیم 

شده است.
جیم چالمر، وزیــر خزانــه داری اســترالیا روز جمعه دوم 
فوریــه، در بیانیه ای مشــترک اعلام کرد کــه دولت قبلی 
نتوانســت برای چهارچوب هــای نظارتی اثبات شــده در 

آینده وقت بگذارد.
این مســیر بــه قــرار گرفتــن مصرف کننــدگان در معرض 
خطرات اخیر منجر شــد. در مقاله پیوســت ایــن بیانیه 
آمده است: »در حالی که صنعت به توسعه و گسترش 
خــود ادامــه می دهــد، دارایی هــای رمزنــگاری هنــوز هم 
بــا معامــلات ســفته بازی همــراه هســتند و خطــرات 

قابل توجهی را ایجاد می کنند.«

مرحلهاول:توسعهتیمکریپتوییدولت
به عنــوان اولیــن مرحلــه از رویکــرد ســه مرحلــه ای، 
کمیســیون اوراق بهــادار و ســرمایه گذاری اســترالیا، 
تنظیم کننــده اصلــی مالــی کشــور، می خواهــد تیــم 
رمزنگاری خود را بزرگ کند. به عــلاوه، تلاش و اقداماتی 
علیه پروژه هایی که مجوز ندارند، صورت خواهد گرفت. 
ایــن پروژه هــا برخــلاف اینکــه بــرای خدمــات مالی شــان 
مجوزی ندارند، به کاربران اطمینان می دهند که خطری 
برای آنها به وجود نمی آید. افزون بر این،  طبق این بیانیه 
کمیســیون رقابــت و مصرف کننــده اســترالیا اقدامــات 
بیشتری در راستای جلوگیری از کلاهبرداری دارایی های 

دیجیتال در پیش خواهد گرفت.

دولت کارگر استرالیا تلاش می کند برای تنظیم گری 
رمزارزها رویکرد مناسبی ارائه دهد اما چقدر این رویکردها 

با چالش مواجه هستند؟

تنظیم گری رمزارزها 
در سه مرحله 

در دیدار رئیس کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس 
شورای اسلامی با آناتولی آکسانوف، رئیس کمیته بازار مالی دومای 

دولتی روسیه مطرح شد

استیبل کوین تهران - مسکو با پشتوانه طلا

REPORTگزارش

مجتبــی توانگــر، رئیــس کمیتــه دانش بنیــان و 
اقتصــاد دیجیتــال مجلــس شــورای اســلامی در 
دیــدار بــا آناتولی آکســانوف، رئیــس کمیتــه بازار 
مالــی دومــای دولتــی روســیه از اعــلام آمادگی به 
منظــور مذاکــره بــرای شــروع همــکاری در زمینــه 
رمزارزها از بانک مرکزی روســیه خبــر داد. رئیس 
کمیتــه بازار های مالــی مجلس دومای روســیه در 
مصاحبه  با روزنامه پارلمانسکایا گازتا گفت: »این 
کشــور در حال بررســی ایجاد یک اســتیبل کوین 
بــا پشــتوانه طلاســت کــه می توانــد بــرای انجــام 
تسویه حســاب های بین المللــی از جمله بــا ایران 

استفاده شود.« 
آکســانوف در ادامــه خاطرنشــان کــرد: »ایــران در 
قبال کالاهای عرضه شــده توســط روســیه بدهی 
زیادی دارد. در عین حــال، واحد پول ایــران، ریال 
نوسانات قابل توجهی دارد و دو نرخ برابری با دلار 
آمریــکا دارد؛ نرخ رســمی مصــوب بانــک مرکزی 
ایران و نرخ بازار که از نظر محاسبات برای صادرات 
روســیه نامناســب اســت.« اخبار مبنی بر اینکه 
تهران و مسکو در حال گفت وگو در مورد راه اندازی 
ارز دیجیتالی با پشتوانه طلا هستند، اوایل ژانویه 
امســال )دی ماه( منتشــر شــد، زمانی کــه رئیس 
انجمن صنعت کریپتو روســیه به روزنامه تجاری 
ودوموستی اعلام کرد: »بانک مرکزی ایران در حال 
بررسی روی توسعه یک ارز دیجیتال با مشارکت 
روسیه اســت و این توکن برای تسهیل تجارت در 

ایران استفاده خواهد شد.«

 اهمیتاستیبلکوینها
آناتولی آکسانوف، رئیس کمیته بازار مالی 
دومای دولتی روسیه در ملاقات با مجتبی توانگر، 
رئیس کمیته اقتصــاد دیجیتال مجلس داشــته 
بیان کــرد: »مــا در مجلس روســیه قانونــی درباره 
استفاده از ارزهای دیجیتال با پشتوانه متصل به 

آن داریم. در سال جاری هم پیش بینی می شود تا 
۱6 میلیارد روبل رمزارز را با پشتوانه ارائه دهیم.«

رئیــس کمیته بــازار مالــی دومــای روســیه اضافه 
کــرد: »برنامه ریــزی مــا در ســال جاری این اســت 
که با کشورهای بیشــتری رمزارزها را ادامه دهیم. 
البتــه همان طور که شــما گفتیــد بایــد بانک های 
مرکزی ارتباطات گسترده تری با هم داشته باشند. 
می توانیــم دربــاره پروســه قانون گذاری هــم با هم 

تبادل نظر داشته باشیم.«

 تمایــلنهادهــایتصمیمگیــر
ایرانیبهتسریعمذاکرات

مجتبی توانگــر، رئیس کمیته اقتصــاد دیجیتال 
مجلــس هــم در ایــن دیــدار گفــت: »راهکارهــای 
متنوعی جهت انجام تبادلات مالی بین المللی از 
جمله شــبکه انتقال پول بین بانکی )سوئیفت(، 
پیمان هــای پولــی دو یــا چندجانبــه و اتاق هــای 
تسویه ی پایاپای وجود دارند. در کنار رویکردهای 
مرسوم یادشــده، امروزه فناوری های نوینی مانند 
بلاکچیــن و رمزارزها شــکل گرفتــه اســت. در این 
فناوری های نوین مکانیزم های کارآمدتری در مقابل 
رویکردهای مرســوم قبلی توســعه یافته اســت.«  
او اضافه کــرد: »در حقیقــت کارکرد محــوری این 
فناوری تســهیل انتقال و تســویه دارایی ها اعم از 
مادی و معنوی در سطح جهان و در کسری از ثانیه 
با کمتریــن هزینه کارمــزد تراکنش اســت. در این 
ســازوکار پیشــنهادی طرفین تجاری در کشــورها 
می توانند با این واســط تبادل ارزش که مبتنی بر 
فناوری بلاکچین توســعه داده شــده، با سرعت و 
امنیت بالاتری و همچنین هزینه کمتری با یکدیگر 
مبادلات مالی انجام دهند. نهادهای تصمیم گیر 
ایرانی، تمایل دارند این مذاکرات سرعت بیشتری 
پیدا کــرده و نهادهای مســئول روســیه و ایــران به 

توافقات اجرایی دست پیدا کنند.«
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چهره ها
F I G U R E S

نگرانی بیگ تک ها
در مورد چت جی پی تی

آمازون به دنبال 
نیروی کار ارزان!

راهبرد جدید استخدام، آن هم از بین دانشجویان 
بدون سابقه کار

یادداشــتفاششــدهآمــازونازاســتراتژیجدید
اســتخدامدرایــنشــرکتپــردهبرمــیدارد.ایــن
غولتجــارتالکترونیکطبــقیادداشــتداخلی
بررسیشــدهتوســطیکوبســایتخبــریاعلام
کردهفقــطدانشــجویانوفارغالتحصیــلانجدید
رابــرایموقعیتهــاینرمافــزاریســطحابتدایــی
اســتخداممیکند.ایــنتغییــردر25ژانویه2023 

اعمالشدهاست.
افرادیکــهبیشاز12ماهاســتازدانشــگاهخارج
شــدهاند،دیگرواجدشــرایطپایینترینموقعیت
مهندسیتوسعهنرمافزاربهنامSDE-1نخواهند
بود.اینبدانمعناستکهاستخدامازبرنامههای
دانشجوییدرحالحاضریکاولویتحتیبالاتر
است.کارشناسانمیگوینداینتغییر»جهانیو
درسراســرآمــازون«رخخواهــددادوشــاملهمه
بخشهامیشودواستثنائاتآنبهتأییدمدیران

ارشدهربخشیابالاترنیازخواهدداشت.
ایناحتمــالاًیکروشکاهشهزینهبرایشــرکت

آمازونخواهدبــودکهایــنروزهــادرزمینهحقوق
کارمندانبدنــامومقتصدلقبگرفتهاســت.این
اســتراتژیجدیــدآمــازونگویــاگروهــیازکارگران
جوانترومقرونبهصرفهترراهدفقرارمیدهدو
درمیانهیکتجدیدساختارعمدهاینشرکترخ
میدهد.آمازوندرایناواخرچندینهزارکارمند
باسابقهخودرابهدلیلرکوداقتصادآمریکااخراج
کــردهواعــلامکــردهسیاســتهایصرفهجویانــه

زیادیرادرپیشخواهدگرفت.
نقدهــایبســیاریبــهیکــیازثروتمندتریــن
درخصــوص دنیــا خردهفروشــی شــرکتهای
سیاســتهایاخــراجواســتخدامشوارداســت
وبســیاریازاتحادیههــایکارگــریمیگوینــدایــن
شــرکتبیشــتررویپــولدرآوردنتمرکــزداردتــا
حقوقمنابعانســانیخود.بهنظرمیرسدبادرج
اینسیاســتجدیدکهتلاشداردنیرویکارارزان
بیشــتریراجایگزیــننیروهــایاخراجشــدهکنــد،

سروصدایبسیارزیادیبهپاخواهدکرد.

به نظــر می رســد رمزارزهــا با وجــود ا�نکــه بخــش زیــادی از ارزش 
خــود را از دســت داده انــد، امــا آمده انــد �ــا در ا�ــن د�یــا بما�نــد و 
د�یــای مــدرن را �ســازند. بــه هم�ــن خاطــر مجلــه بلوم�ــرگ 
��ز��س ویــک طرح جلــد شــماره ۳۱  اک��ر خــود را به «دا�ــ�ان 
رمــزارز» اختصــاص داده �ــا بــه خوا�نــدگان و علاقه منــدان ا�ــن 
ً عجیب  حــوزه بگویــد ا�ــن فنــاوری اغلــب د�وانه ک�نــده، اکثــرا
و هم�شــه جــذاب چ�ســت و در آ�نــده بــه کجــا خواهــد ر�ــید.
اگــر رمزارزهــا قــرار ��ســت از ��ــن �رونــد، بهتــر اســت درک 
منا�ــ�ی از آنهــا به دســت آوریــم؛ بــه هم�ن خاطــر ما ��ــز ا�ن 
شــماره از مجلــه بلوم�ــرگ را کامــل ترجمــه کرده ایــم و بــا 
ضمیمــه  عنــوان  بــه  اکســکو�نو  رمــزارز  صرافــی  حمایــت 
عصــر تراک�ــش در روزهــای آ�نــده چــاپ و توز�ــع خواهیــم کرد.

با حمایت صرافی رمزارز اکسکو�نو

 م��شر  می شود

راهنمای اینکه رمزارزها از کجا می آیند، چه معنایی دارند و چرا مهم هستند

با حمایت

ماهنامه عصرتراکنش با افتخار تقدیم می کند

داستانِ  رمزارز

ضمیمه ماهنامه عصرتراکنش در زمینه بلاکچین، رمزارز و دارایی دیجیتال| 98 صفحهماهنامه اختصاصی مدیران فناور ی های مالی ایران

دا��ان رمزارز 
به روایت بلوم�رگ

راهنما�ی �رای ا�نکه بدا�ید رمزارزها از کجا آمده اند، 

چه کار�ردی دارند و چرا هنوز اهمیت دارند؟
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اقتصاد
E C O N O M Y

آیا روند تعدیل نیرو ادامه 
می یابد؟

هزینه سنگین 
اخراج ها برای متا 

اخراج هــای دســته جمعی متــا کــه در 
مــاه نوامبــر اعــلام شــد، بــرای شــرکت 
هزینه زیادی داشت. چهارشنبه هفته 
گذشــته، مایلز اودلند که اکنون رئیس 
اخبار یاهــو فایننــس و خبرنگار ســابق 
اینســایدر اســت، بخشــی از ترازنامــه 
متــا را در توییتــی منتشــر کــرد. اودلند 
تخمیــن زد که متــا در مــاه نوامبــر برای 
اخــراج بیــش از ۱۱ هــزار کارمنــد خــود 
تقریبــاً ۸۸ هــزار دلار بــه ازای هــر نفــر 
هزینه کرده اســت. این رقم از تقســیم 
975 میلیــون دلاری کــه این شــرکت در 
هزینه های »اصلاح کار و پرسنل« ذکر 
کرده، بر ۱۱ هزار نفر از کارکنانش که در 
ماه نوامبر اخراج کرد، به دست می آید. 
ایــن محاســبه متعاقبــاً توســط دانیــل 
آیوز، مدیرعامل و تحلیلگر ارشد سهام 
در شــرکت ســرمایه گذاری »ودبــوش 

سکیوریتیز« تأیید شد.
در میــان نگرانی هــای فزاینــده مبنی بر 
اینکه متا در حال آماده شدن برای دور 
جدیــدی از تعدیل نیرو در ســال جاری 
اســت، هزینــه برکنــاری ایــن کارمندان 
نیــز بســیار مهــم اســت. در انتشــار 
درآمــد ســه ماهه چهــارم ایــن شــرکت 
که روز چهارشــنبه منتشر شــد، مارک 
زاکربــرگ، مدیرعامل شــرکت هشــدار 
داد که نام گذاری تیم مدیریت متا برای 

سال 2۰23، سال بهره وری است.
زاکربرگ گفت: »موضــوع مدیریتی ما 
برای ســال 2۰23 بهره وری است و ما بر 
تبدیل شــدن به یــک ســازمان قوی تر و 

زیرک تر تمرکز کرده ایم.«
اخــراج هــای مــاه نوامبــر ایــن شــرکت 
فنــاوری، بزرگ تریــن رقــم اخــراج در 
تاریخ این شــرکت بود. زاکربرگ در یک 
یادداشــت درون ســازمانی در آن زمــان 
گفت که اخــراج کارکنان آخرین راه حل 
است. اما انتشار درآمد اخیر متا نشان 
می دهــد کــه ممکــن اســت اخراج های 

بیشتری در پیش باشد.
متــا گفته که ممکن اســت با پیشــروی 
بیشــتر در تــلاش  بــرای کارآمــدی، 
را  بیشــتری  بازســازی  هزینه هــای 
متحمل شود. این شــرکت خاطرنشان 
کــرده کــه انتظــار دارد در ســال 2۰23 
بــه دلیــل تلاش هایــش در راســتای 
قدرت بخشیدن به فضای دفتری خود، 
حدود یک میلیارد دلار هزینه بازسازی 

داشته باشد.
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در حالی که سیاست های اقتصادی چین در راستای دستیابی 
به قدرت اول اقتصادی جهان است، تهدیدی به نام کاهش 
جمعیت و در نتیجه کاهش نیروی کار، اهداف آنها را تهدید 

می کند

نیروی کار
ثروت از دست رفته

جمعیت چین در حال کاهش است. در حالی که این کشور 
عظیم هنوز خانه ۱/4 میلیارد نفر است )تقریباً یک نفر از 
هر پنج نفر روی زمیــن(، اداره ملــی آمار چین اعــلام کرد که 
جمعیــت آن در ســال 2۰22 به انــدازه تقریبــاً ۸5۰ هزار نفر 

کاهش یافته است.
ایــن آمار تکان دهنده نشــان از شــروع کاهــش جمعیت در 
چین دارد. قرار است امسال جمعیت هند از جمعیت چین 
پیشــی بگیرد و تا چند ســال دیگر جمعیت افراد در دسته 
سن کار )2۰ تا 69 سال( هند از جمعیت مشابه در چین جلو 
خواهد افتاد. ســازمان ملل تخمین زده که اگر نرخ زاد و ولد 
چین در ســطح بســیار پایین خود بماند و این کشور نتواند 
به عنوان مقصــدی جــذاب برای مهاجران شــناخته شــود، 
تقریباً نیمی از جمعیت خود، یعنی حدود 7۰۰ میلیون نفر 

را تا پایان این قرن از دست خواهد داد.
رشــد شــدید جمعیت در بــازه ســنی مناســب کار در چند 
دهه گذشــته به چین اجازه داد تا بــه کارخانه جهان تبدیل 
شــود. بیش از 7۰ درصــد پنل هــای خورشــیدی، 6۰ درصد 
ماشــین های کشــاورزی و 25 درصــد ربات هــا بــا قطعــات 
تأمین کنندگان چینی ســاخته می شــوند. به دلیل مهارت 
تولید و اهمیت آن برای زنجیره تأمین، کاهش جمعیت در 
سن کار چین، اثرات مستقیم و عظیمی بر اقتصاد جهانی 
دارد. این هشــدار برای ایالات متحده و اروپا نیز وجود دارد. 
اگر نرخ زاد و ولد کاهش یافته خود را تغییر ندهند، آنها نیز با 

سرنوشت اقتصادی مشابهی روبه رو خواهند شد.

رسیدنچینبهپایینتریننرخزادوولد
چندین دهه اخیر نرخ باروری در چین، یعنی تعداد متولدین 
زنده به ازای هر زن کاهش یافته و به کاهش رشــد جمعیت 
ایــن کشــور منجــر شــده اســت. در ســال 2۰22 این نــرخ به 
پایین ترین ســطح ثبت شــده، یعنی ۱/۱ فرزند بــرای هر زن 
رسید. در مراکز اصلی جمعیت پکن و شانگهای نرخ باروری 

به ۰/7 فرزند برای هر زن رسید. 
سیاست تک فرزندی چین که زوج ها را به داشتن فقط یک 
فرزند محدود می کرد، تنها عامل تأثیرگذار نیست؛ زمانی که 
سیاست تک فرزندی در سراسر کشور اجرا شد، نرخ باروری 
از بیــش از 6 فرزند بــه ازای هر زن در ســال ۱97۰ بــه 2/6 در 
ســال ۱9۸۰ کاهش یافته بــود. در ســال ۱99۱، ایــن میزان به 
کمتر از 2/۱ فرزند به ازای هر زن که سطح مورد نیاز برای ثابت 
نگه داشــتن جمعیت بــود، کاهــش یافــت. در آن زمان یک 
تایمر جمعیتی تنظیم شد و اکنون زنگ هشدار آن به صدا 
درآمده است. برخلاف بسیاری از اقتصادهای توسعه یافته 
در غرب، چین و دیگــر قدرت های بزرگ اقتصادی در آســیا 
از مهاجرت برای جبران کاهش باروری استفاده نمی کنند. 
نسبت مهاجران به عنوان درصدی از کل جمعیت ژاپن در 
ســال 2۰2۰ تنهــا 2 درصد بود. ایــن جمعیــت در هند ۰/3 
درصد بود و در چین به ۰/۱ درصد رسید. اخذ تابعیت چین 
برای خارجی ها عملاً غیرممکن است. در مقابل ۱7 درصد 
از افرادی کــه در ســال 2۰2۱ در آلمــان زندگــی می کردند، در 
خارج از کشور متولد شده و یک ســوم آنها تابعیت آلمان را 

رویکرد اینتل در روزهای سخت

کاهش دستمزد 
مدیران

رویترز گزارش داد مدیرعامل اینتل و تیم رهبری اجرایی 
آن در حــال کاهــش دســتمزدها تــا 25 درصــد هســتند، 
زیرا این شرکت در تلاش است تا در این اقتصاد متزلزل 
به جلو حرکــت کنــد و از اخراج های بیشــتر جلوگیری به 

عمل آورد.
یکی از ســخنگویان اینتل گفته که این شــرکت تغییرات 
متعــددی را در برنامه پــاداش کارکنــان برای ســال 2۰23 
انجام داده و این بخشی از تلاشی وسیع تر برای پیمایش 
مشــکلات اقتصادی کلان و تلاش برای کاهش هزینه ها 
در سراســر شــرکت اســت. ایــن ســخنگو افزوده اســت: 

»این تغییرات به گونه ای طراحی شــده اند که تأثیر قابل 
توجهی بر جمعیت اجرایی ما داشته باشد و به حمایت 
از ســرمایه گذاری  و نیروی کار کلی مورد نیاز برای تسریع 
تحول و دستیابی به استراتژی بلندمدت کمک می کند.«

به گفتــه رویتــرز، مدیــر اجرایی اینتــل، پت گلســینگر با 
25 درصــد بیشــترین کاهــش درآمــد را داشــته و حقوق 
سایر مدیران ارشد نیز 5، ۱۰ یا ۱5 درصد کاهش می یابد. 
بلومبــرگ گــزارش داد کــه ایــن حرکــت در حالــی انجــام 
می شود که ســهام اینتل پس از نصف شدن ارزشش در 
سال گذشته، همچنان در حال سقوط است. سهام این 




